
مصرف آب تهران در ۱۲ اسفندماه ۱۴۰۰ به ســه میلیارد و ۱۷۳ میلیون لیتر 
رســید؛ به عبارتی، تهرانی ها هر روز به اندازه یک دریاچــه چیتگر آب مصرف 
می کنند.به گزارش ایسنا، محمدرضا بختیاری - مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان تهران با اعلام این مطلب و با بیان این که تهران از نظر منابع آبی در شرایط 
بسیار سختی است، گفت: تأمین آب تهران نیازمند مدیریت جدی مصرف است، 
افزود: سال گذشته آبی یکی از بدترین سال های نیم قرن اخیر بود و امسال شرایط 
از آن هم بدتر است؛ به طوری که در سال آبی جاری بارش ها ۳۰ درصد کمتر از 
مدت مشابه ســال قبل و یکی از کم بارش ترین سال های ۵۰ سال گذشته بوده 
است.وی با اشاره به این که هر سال از مهر تا اسفندماه مصرف آب تهران زیر سه 
میلیون مترمکعب بوده است، گفت: امسال بجز چند روز محدود، هر روز مصرف 
بیش از سه میلیون مترمکعب بوده است و این مسئله نگرانی هایی را در خصوص 
مصرف آب در فصول گرم تر شــکل داده است.بختیاری با اشاره به اینکه مصرف 

کنونی آب تهران با سابقه مصرف سال های اخیر هم خوانی ندارد، اظهار کرد: از 
نظر منابع آبی، تهران در شرایط سختی قرار دارد. البته به دنبال ایجاد نگرانی در 
جامعه نیستیم اما برای تأمین پایدار آب در تهران و کاهش برداشت آب از دشت 

ممنوعه تهران لازم است که مشترکان مصرف خود را مدیریت کنند.

۱۰ درصد مدیریت مصرف ضروری است
مدیرعامل آبفای تهران با اشــاره به این که مصرف آب در تهران بالا و منابع آن 
محدود است، گفت: مصرف آب تهران برابر با ۱۸ درصد کل مصرف کشور است.

البته به راحتی می توان ۱۰ درصد مصرف را مدیریت کرد. ۱۰ درصد صرفه جویی 
بدون آنکه آســیبی به کیفیت زندگی تهرانی ها وارد کند، ممکن اســت. ما در 
شرایطی قرار داریم که در این زمان از ســال هر روز معادل سه میلیارد لیتر در 
تهران آب مصرف می کنیم و این بحران زا خواهد بود. او ادامه داد: هر ســال در 

این زمان مصرف آب تهران بیشتر از ۲.۸ میلیون متر مکعب در روز نبوده است. 
این نشان می دهد که می توان مصرف را مدیریت کرد. هفت تا ۱۰ درصد کاهش 
مصرف آب تهران تعیین کننده است. چراکه حدود ۳۰۰ هزار متر مکعب معادل 
مصرف ۱.۵ میلیون نفر را می توان از محل مدیریت مصرف آب تهرانی ها تأمین 
آب کرد.طبق اعلام وزارت نیرو، وی اضافه کرد: اندکی اصلاح مصرف در تهران 
با ۱۰ میلیون نفر جمعیت، می تواند عدد قابل توجهی از منابع آبی کشور را آزاد 
کند و به همین خاطر ۱۰ درصد مدیریت مصرف در تهران عدد بسیار بزرگی برای 

منابع آبی کشور است.

۳۵ درصد مشترکان پرمصرف هستند
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران ادامه داد: ۶۵ درصد تهرانی ها 
زیر الگو یا در حد الگــو رعایت می کنند و تنها ۳۵ درصد پرمصرف هســتند. از 

این میزان نیــز پنج درصد تهرانی ها بســیار پرمصرف هســتند و ۱۵ درصد از 
کل مصرف آب تهران را به خود اختصاص می دهنــد. به همین خاطر باید روی 
اصلاح مصرف این بخش بیشتر تمرکز کرد، به طوری که اکنون علاوه بر اصلاح 
تعرفه ها بر اساس قانون به دنبال آن هستیم که با این پنج درصد بسیار پرمصرف 
برخوردهای قانونی داشته باشــیم تا مصرف خود را اصلاح کنند.وی با اشاره به 
اینکه صرفه جویی به معنی این نیست که بهداشــت را رعایت نکنیم، ادامه داد: 
»این صرفه جویی با لحاظ تمام مصارف ضروری به ویــژه برای مقابله با بیماری 
کروناســت. تنها باید مصارف غیرضروری مانند شست وشوی خودرو و حیاط و 
پر کردن اســتخر را متوقف کرد. در تهران آب شرب بســیار باکیفیتی به مردم 
تحویل می دهیم که اســتانداردهای بالایی دارد و با مشکلات فراوانی از فواصل 
 زیاد )حدود فاصله ۱۵۰ کیلومتری با خط لوله( به تهران می رسد و صحیح نیست 

که آن را بی رویه هدر بدهیم.

سخنگوی صنعت برق نحوه محاسبه قبوض جدید برق 
را تشریح کرد و گفت: مشترکان پرمصرف منتظر ۳۰ تا 
۵۰ درصد افزایش هزینه های برق مصرفی خود باشند.

مصطفی رجبی مشــهدی در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه مشترکانی که مصرف برق آن ها بیش از الگو بوده، 
۲۵ درصد از تعداد کل مشــترکان را دربرمی گیرند اما 
مصرف آن ها به اندازه  ۷۵ درصد مشترکانی است که زیر 
الگو مصرف قرار دارند، اظهار کرد: به طور متوسط مصرف 
برق مشترکانی که بیش از الگو مصرف شده در هر منطقه 
است، حدود  ۴۲۰ کیلووات ساعت است.وی افزود: قبض 
ماهانه این مشترکان حدود ۵۰ هزار تومان در ماه بوده، 
یعنی مشترکانی که بیش از الگو مصرف می کنند و به طور 
متوسط ۴۲۰ کیلووات ساعت در ماه را مصرف برق دارند، 
در این میان اما یک تعداد مشترک جزو مشترکان خیلی 
پرمصرف به حساب می آیند و مصرف برق آن ها به بیش از 

دو برابر و برخی تا ۲۰ و حتی ۷۰ برابر می رسد.

قبوض مشــترکان پرمصرف بیش از پنج 
میلیون تومان

سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه تعداد این مشترکان 
کم اســت و تقریبا کمتــر از ۲۰۰۰ مشــترک در این 

دســته قرار می گیرند، گفت: قبوض برق این دسته از 
مشــترکان بین پنج میلیون تومــان و بالاتر صادر می 
شــود. این مشــترکان در این دوره به دلیل اینکه شاید 
فرصت اصلاح مصرف برق را نداشتند، تغییر محسوسی 
به لحاظ تعدادی نداشتند و مصرف برق این مشترکان 
نیز مانند گذشته بود که امیدواریم با توجه به اصلاحی 
 کــه در تعرفه ها صــورت گرفتــه، شــاهد تغییراتی

 در این بخش باشیم.

قبوض پرمصرف ها ۳۰ تا ۵۰ درصد افزایش 
می یابد

رجبی مشهدی با بیان اینکه قرار شده تا به طور تقریبی 
و با توجه به میزان مصرف به صورت پلکانی مشترکانی 
که بیش از الگو صرف می کنند با افزایش تعرفه روبرو 
شــوند، افزود: قبوض برق این دسته از مشترکان بین 
۳۰ تا ۵۰ درصد افزایــش می یابــد و امیدواریم این 
تعداد هم تــلاش کنند مصرف خــود را کاهش دهند 
و حداقل مصرفشــان را به زیر دو برابر الگو برسانند و 
مطابق ســایر مشــترکان مصرف کنند تا به خصوص 
 در تابستان از این طریق شــاهد کاهش مصرف قابل

ملاحظه ای باشیم.

به فکر نیروگاه های خورشیدی باشید
وی با بیان اینکه توصیه ما به این مشترکان این است که 
می توانند در نحوه اســتفاده از وسایل برقی تجدیدنظر 
کنند و یا اگر وســایلی دارند که کم بازده بوده و مصرف 
برق بالایی دارد، آن ها را تعویض کنند، اظهار کرد: اگر 
این مشترکان فضایی مناسبی دارند، می توانند از نیروگاه 
خورشیدی متصل به شبکه استفاده کنند تا بخشی از برق 
خود را تامین کنند.به گفته ســخنگوی صنعت برق در 
زمستان با پدیده افزایش مصرف روبرو بودیم، خانه هایی 
از اسپیلت های دوگانه که هم سرمایشی و هم گرمایشی 
هستند، استفاده می کردند و این منجر به این شده بود 
که مصرف برق آن ها به شدت افزایش پیدا کند و قبوض 
برق بیشتری را نیز نســبت به دوره های قبلی پرداخت 
کردند.رجبی مشــهدی با بیان اینکه قطعا استفاده از 
وسایل گرمایشی با مصرف برق کمتر می تواند جایگزین 
باشد و صورت حساب این دسته از مشترکان را کاهش 
دهد، گفت: قطعا برنامه هایی را برای تابستان داریم که 
بتوانیم امکان تامین برق همه مشترکان را فراهم کنیم 
و از مشترکان خیلی پرمصرف و مشترکانی که بیش از 
الگو مصرف دارند نیز تقاضا داریم تا مصرف خود را تا حد 

امکان کاهش دهند.

با مصوبه تهاتر ارزی صادرات خشــکبار و واردات گوشی بالای 
۶۰۰ دلار، صادرکنندگان پســته با حجم حدود ۷۰ درصدی 
از این صادرات از موقعیت ویژه ای می توانند برخوردار باشــند.
به گزارش ایسنا، چندی پیش طی مصوبه کارگروه هماهنگی 
سیاست های ارزی و تجاری مقرر شد که ارز صادرات خشکبار با 
 واردات گوشی بالای ۳۰۰ دلار تهاتر شود که قابل اجرا برای انواع

و   N، S ســری های  و  آیفــون  برنــد  مدل هــای   
Z سامســونگ خواهــد بــود، در ایــن حالــت دیگــر بــه 
 آنهــا ارز نیمایــی تخصیــص داده نشــده و بــا نــرخ آزاد 

وارد می شود.

جزئیات صادرات خشــکبار، سهم پسته و 
واردات گوشی

اما اینکه جریان صادرات خشکبار چگونه بوده و در قبال 
آن تا چه اندازه واردات گوشی بالای ۳۰۰ دلار و یا ۶۰۰ 
دلار پوشش داده می شود در آمار تجارت خارجی مورد 
بررســی قرار گرفت.طبق گزارش گمرک ایران در ۱۰ 
ماهه امسال در مجموع حدود ۵۱۵ هزار تن به ارزش 
بیش از  ۱.۱ میلیارد دلار در چند گروه، خشکبار صادر 
شده است که اقلامی مثل پسته، بادام، فندوق،   گردو، 
کشمش، خرما و یا میوه های خشک را دربر می گیرد.در 

بین اقلام صادراتی خشکبار، عمده آن مربوط به پسته 
اســت؛ به طوری که ۱۰۳.۳ هزار تن به ارزش بیش از 
۶۲۱.۵ میلیون دلار پسته با پوست و همچنین ۱۵.۳ 
هزار تن به ارزش بیش از ۱۷۰.۷ میلیون دلار مغز پسته 
صادر شده بود، یعنی از حدود ۱.۱ میلیارد دلار صادرات 
انجام شــده حدود ۸۰۰ میلیون دلار برای پسته بوده 
است که ۷۳ درصد صادرات خشکبار را در اختیار دارد.
بعد از پسته،  صادرات خرما حجم بیشتری داشته که 
۲۴۸.۳ هزار تن به ارزش بیش از ۲۱۶ میلیون و ۴۵۶ 

هزار دلار  بوده است.

در شرایطی که بر اساس اعلام مسئولان ستاد ملی مقابله با کرونا، افرادی که حتی با 
خودروهای شخصی قصد انجام سفرهای نوروزی را دارند باید سه دز واکسن دریافت 
کرده باشند، در غیر این صورت یک میلیون تومان جریمه خواهند شد، باید پرسید آیا 
نواقص و مشکلات اجرای این طرح را در نظر گرفته اند؟به گزارش ایسنا، طی روزهای 
گذشته مسئله دریافت دز سوم واکسن کرونا برای همه مردمی که قصد انجام سفرهای 
نوروزی با وسایل حمل و نقل عمومی یا شخصی را دارند، مطرح شده است. البته در 
وهله نخست به عنوان یک پیشنهاد و توصیه عنوان شــد و در ادامه اجباری شد.به 
عنوان مثال، دکتر ابراهیم قادری - رئیس اداره مراقبت  مرکز مدیریت بیماری های 
واگیر وزارت  بهداشت- هفته گذشــته در این باره اظهار کرد: اگر نوبت تزریق نوبت 
سوم برای فردی فرا نرسیده است، باید بداند این مسئله اجباری نیست. ضمن این که 

نمی توان همه مسافران را بررسی کرد اما این مهم در تهیه بلیت هواپیما و اتوبوس مد 
نظر قرار می گیرد. پیشنهاد می کنیم کسانی که زمان تزریق دز سوم واکسن شان فرا 
رسیده، قبل از سفر به این کار مبادرت کنند.اما در ادامه حسین قاسمی - دبیر کمیته 
اجتماعی، امنیتی و انتظامی ستاد ملی مقابله با کرونا- اعلام کرد: روز گذشته ستاد 
ملی مقابله با کرونا بر ضرورت تزریق ســه دز واکسن تأکید کرد و بنا شد تا آن دسته 
از افرادی هم که ســه ماه از تاریخ دز دوم واکسن شان گذشته است حتما دز سوم را 
دریافت کنند.وی افزود: بر این اساس قرار شد در فاز نخست بر اساس اطلاعات ارائه 
شده توسط دوستان سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای اطلاعاتی که از ۱۷۰۰ 
دوربین بین شهری و ۱۲۷ دوربین شــهری احصا می شود، ملاک عمل قرار بگیرد.

قاسمی با بیان اینکه بر اساس آمارها به طور میانگین در مجموع ۸۵ درصد از جمعیت 

هدف در کشورمان دز اول و دوم واکسن کرونا را تزریق کرده اند، گفت: این آمار شامل 
۹۱ درصد تزریق دز اول و حدود ۸۵ درصد تزریق دز دوم است و افرادی هم که نوبت 
تزریق دز سوم آنان رسیده است باید واکســن خود را تزریق کنند. ملاک ما در مورد 
محدودیت سفر پلاک خودرو است و با سرنشینان خورو کاری نداریم. یعنی اگر فردی 
که پلاک خودرو به نامش ثبت نشده باشد دز دوم یا سوم واکسن خود را تزریق نکرده 
باشد و تردد آن از سوی دوربین ها احصا شود به ازای هر ۲۴ ساعت تردد یک میلیون 
تومان جریمه برای پلاکی که به نام آن کد ملی صادر شــده در نظر گرفته می شود.

حالا این سوال مطرح می شود که اساسا سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای توان 
و پتانسیل جمع آوری و ارسال دیتای پلاک  خودروهای شخصی مردم را در ایام نوروز 
برای پلیس دارد؟ و حتی اگر اینگونه باشد آیا سامانه ای  وجود دارد که بتواند پلاک 

خودروهای شخصی که صاحبان آن واکسینه نشده اند را از بین بیش از ۱.۵ میلیون 
خودرو عبوری در روز در محورهای مواصلاتی استخراج کند؟

باز هم در صورت مثبت بودن پاسخ دو ســوال فوق که البته با توجه به پیگیری های 
خبرنگار ایسنا بعید به نظر می رسد، به این سوال می رسیم که اگر فردی واکسینه نشده 
بود و خودوری خود را به فرد دیگری که واکسینه شده داد تا به سفر نوروزی برود، آن 
وقت تکلیف چیست؟ یا آنکه اگر تنها راننده خودرو یا صاحب پلاک واکسیناسیون 
کامل شده بودند و بقیه سرنشینان واکســن نزده بودند و حتی علائم ابتلاء داشتند، 
چگونه می توان تخلفات کرونایی را در میان بیش از ۱.۵ میلیون خودروی عبوری در 
ایام نوروز هر سال )به غیر از ایام نوروز کرونایی در سال های گذشته( رصد و بررسی 

کرد.
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سرمقاله

تبعات  ارز 
4200 تومانی 

عدم تصمیم گیری به موقع 
در خصــوص موضوعــات 
اقتصادی موجب انباشــت 
حاشیه تصمیمات و عوارض 
آن می شود. بی تردید اگر در مقطعی که فاصله دلار 
آزاد و ۴۲۰۰ تومانی دو تا سه هزار تومان بود تصمیم 
گیری بسیار راحت تر رقم می خورد. اما ایجاد این 

فاصله از یک سو...

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس اقتصادی 

متن کامل   د ر صفحه ۳

۳

تسهیلاتزمینومسکن
برایفرزندآوری

اختصاص9میلیارددلارارز
دولتیبرایکالاهایاساسی

دلار  وارد  کانال  25هزار  تومان  شد

سیگنال  کاهشی به  بازار  ارز
صفحه2

صفحه2

مبادله   مدارک
 بین ایران و آژانس تا خرداد

اسلامی     در  نشست   خبری   با   گروسی مطرح   کرد

انواع طرح های حمایتی در بازار مسکن به اجرا درآمده 
است. از وام اجاره گرفته تا تسهیلات خودمالکی. اما هیچ 
کدام، آن تاثیری را که باید در خانه دار شدن مردم نداشته 
است. در جدیدترین طرح دولت، قرار است تسهیلاتی در 
بخش زمین و مسکن برای خانوارهای دارای سه فرزند 
داده شود. اما ســوالی که در این بین پیش می آید این 
است که چرا طرح های حمایتی دولتی منجر به خانه 
دار شدن نمی شود. چرا هنوز ۸ میلیون خانوار در کشور 
مستاجر هستند و توانایی خرید خانه ندارند.  به گفته 
فعالان بازار مسکن، در طول ۴۰ سال گذشته هیچ گاه 
اثر واقعی تسهیلات را در بخش مسکن مشاهده نکردیم. 
زیرا موضوع مسکن آنقدر بزرگ است که با حجم وام های 
فعلی هیچ گونه تناسبی ندارد. دولت ها یا شرایط بخش 

مسکن را درک نمی کنند...

چانه زنی ها بر سر حذف یا عدم حذف تخصیص ارز 
۴۲۰۰ تومانی همچنان ادامه دارد. در حالی در تازه 
ترین خبرها اعلام شده ارز دولتی حذف شده است 
اما باز هم در رابطه با ادامه روند تخصیص ارز دولتی 
اظهارنظرهای فراوانی از سوی مسوولان دیده می 
شود. متاسفانه ارز ۴۲۰۰ تومانی بزرگترین رانت 
موجود در اقتصاد ایران شده است. این ارز علاوه بر 
ایجاد فرصت و امضای طلایی برای گیرندگان آن، 
فساد های متعددی نیز در مسیر توزیع ارز به دلیل 
ایجاد بازیگران متعدد و خرد در بازار توزیع ایجاد 
کرده است. سوالی که در این بین مطرح می شود 
چگونگی تامین منابع بــرای تخصیص این ارز در 
سال آینده است. باید دید اگر تخصیص ارز ۴۲۰۰ 

تومانی ادامه...

۳



اقتصاد2
ایران وجهان

واردات ۳.۸ میلیارد دلاری کالای 
اساسی با ارز غیر ترجیحی

با واردات و ترخیص بیش از ۲۷ میلیون و ۶۱۴ هزار تن 
کالای اساسی در ۱۱ ماه امسال، نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۶میلیون و ۹۴ هزار تن کالا بیشتر ترخیص 
شده است. به گزارش گمرک جمهوری اسلامی سید 
روح اله لطیفی، سخنگوی گمرک در خصوص واردات و 
ترخیص کالاهای اساسی به کشور اظهار داشت: در ۱۱ 
ماه امسال ۲۷ میلیون و ۶۱۴ هزار و ۳۹۲ تن انواع کالای 
اساسی به ارزش ۱۷ میلیارد و ۵۳۲ میلیون و ۶۰۹ هزار 
و ۶۵۹ دلار از گمرکات کشور ترخیص شد که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل، رشد ۲۸ درصدی در وزن و ۶۰ 
درصدی در ارزش داشته است. وی افزود: از این میزان 
کالاهای اساسی وارده ۲۴ میلیون و ۲۸ هزار و ۶۷۰ تن 
کالا به ارزش ۱۳ میلیــارد و ۶۷۰ میلیون و ۴۴ هزار و 
۸۵۰ دلار، کالاهای اساسیِ شامل ارز ترجیحی است 
که نسبت به مدت مشابه ۳۰ درصد در وزن و ۷۷ درصد 
در ارزش افزایش را نشان می دهد. لطیفی در خصوص 
میزان واردات کالاهای اساسی شــامل ارز ترجیحی 
توضیح داد: ۶ میلیون و۴۲ هــزار و ۹۴۱ تن گندم به 
ارزش دو میلیارد و ۸۲ میلیون و ۴۴۶ هزار و ۹۷۶ دلار 
با رشد ۱۰۸ درصدی در وزن و ۱۵۷ درصدی در ارزش، 
هشت میلیون و ۶۴۹ هزار و ۹۶۵ تن ذرت به ارزش دو 
میلیارد و ۹۹۱ میلیون و ۶۸۶ هزار و ۳۱۵ دلار و رشد 
۲۹ درصدی در ارزش و کاهش ۶ درصدی در وزن، دو 
میلیون و ۹۳۷ هزار و ۹۲ تن جو به ارزش ۸۷۳ میلیون 
و ۷۶۰ هزار و ۳۹۷ دلار با رشــد ۷۲ درصدی در وزن و 
۱۰۷ درصدی در ارزش، دو میلیون و ۲۴۹ هزار و ۱۹۵ 
تن انواع دانه های روغنی به ارزش یک میلیارد و ۵۸۰ 
میلیون و ۷۵ هزار و ۵۸۹ دلار و رشــد ۱۰ درصدی در 
وزن و ۴۷ درصدی در ارزش، یک میلیون و ۸۶۹ هزار 
و ۶۶۲ تن روغن خوراکی بــه ارزش دو میلیارد و ۵۵۷ 
میلیون و ۸۸۹ هزار و ۵۰۰ دلار، با رشد ۸۱ درصدی در 
وزن و ۱۸۵ درصدی در ارزش، دو میلیون و ۲۵۹ هزار 
و ۹۵۶ تن کنجاله ســویا به ارزش یک میلیارد و ۲۳۴ 
میلیون و ۲۰ هزار و ۵۱۸ دلار و رشــد ۴۰ درصدی در 
وزن و ۷۸ درصدی در ارزش و ۱۹ هزار و ۸۸۹ تن انواع 
دارو، تجهیزات و ملزومات ضروری پزشکی به ارزش دو 
میلیارد و ۳۵۰ میلیون و ۱۶۵ هزار و ۵۵۵ دلار و رشد ۴۶ 
درصدی در وزن و ۵۸ درصدی در ارزش در این مدت 
از گمرکات اجرایی کشور ترخیص شدند که شامل ارز 

ترجیحی هستند.

پیام مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر 
ایران به مناسبت روز قرض الحسنه

دکتر »سید سعید شمسی نژاد« در پیامی فرا رسیدن ۱۴ 
اسفند، روز ترویج فرهنگ قرض الحسنه را تبریک گفت. 
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، 
در متن این پیام آمده است: »خدمت کردن در بزرگترین 
بانک قرض الحسنه ایران توفیقی است که به خاطر آن 
خداوند متعال را شــاکرم؛ بانکی که در حال حاضر به 
بیش از ۱۲ میلیون نفر از هموطنان عزیزمان خدمات 
متنوعی را ارائه می کند.خوشبختانه بانک قرض الحسنه 
مهر ایران در طول بیش از ۱۴ ســال فعالیت خود، به 
پشتوانه حمایت سهامداران، اعتماد مشتریان و با تلاش 
کارکنان خود توانســته توفیقات قابل تحسینی را به 
دست آورد.پرداخت حدود ۱۱.۵ میلیون فقره تسهیلات 
قرض الحسنه، ارائه طرح های متنوع تسهیلاتی بر بستر 
عقد قرض الحســنه، حمایت از تولید داخلی، افزایش 
قدرت خرید مردم، توانمندسازی مددجویان نهادهای 
حمایتی، صرف منابع حاصل از وجه التــزام در حوزه 
مسئولیت اجتماعی و عام المنفعه برای نخستین بار در 
سطح کشور، ارائه خدمات بانکی به صورت غیرحضوری، 
دست یابی به پایین ترین نرخ مطالبات به مصارف، کسب 
دو موفقیت بین المللی و... گوشه ای از کارنامه پرافتخار 

بانک قرض الحسنه مهر ایران است.

معاون اداره کل صادرات بانک توســعه 
صادرات تشریح کرد:

ارائه مشــاوره هــای تخصصی به 
صادرکنندگان در دستور کار بانک

 معاون اداره کل صادرات بانک توسعه صادرات ایران گفت: 
به عنوان بانک تخصصی در حوزه صادرات، در کنار تامین 
مالی و اعطای تسهیلات، باید مشــاوران خوبی هم برای 
فعالان اقتصادی در حوزه صادرات باشیم.به گزارش روابط 
عمومی بانک توسعه صادرات ایران،طاهره نورسته در نشست 
مجازی دیدار با صادرکنندگان اســتان قم، اظهار داشت: 
تسهیلات بانک به دو بخش کلی تامین سرمایه در گردش 
و سرمایه گذاری در طرح های ایجادی و توسعه ای با رویکرد 
صادرات محور تقسیم می شود.وی یادآورشد: بانک توسعه 
صادرات کماکان و همواره تلاش می کنــد تا با بازنگری، 
توسعه و بهبود سیاست های اعتباری، فرآیند تصمیم گیری 
و در نهایت ارائه انواع تســهیلات و خدمات، بتواند رضایت 

مندی بیشتری را برای مشتریان خود فراهم کند.

خبر

رافائل گروســی، مدیرکل 
آژانس بین المللــی انرژی 
اتمــی در نشســت خبری 
مشترک با محمد اسلامی، 
رییس سازمان انرژی اتمی 
ایران گفت: در این مدت ملاقات های مستمری با آقای 
اسلامی داشتم. چند موضوع خاص مانده که مدت ها 
این مسائل حل نشده بود و باید شفاف سازی می شد 
که تا پیش از این در این خصوص موفقیتی نداشــتیم 
به همین خاطر تلاش کردیــم رویکرد عملگرایانه ای 

را داشته باشیم.
او افزود: این امر از چند جهت مهم اســت. امروز به دو 
مورد اشاره می کنم. اول اینکه بر کسی پوشیده نیست 
در حالی که در حال مذاکره هستیم، مذاکرات وین در 
جریان است. این دو  روند بسیار به هم وابسته و متصل 

هستند.
گروسی گفت: در صورتی ایران و آژانس درباره مسائل 
پادمانی به نتیجه نرســند توافق درباره برجام دشوار 

است.
او گفت: بســیار مهم اســت بــه درک متقابلی برای 
همکاری ها برســیم. انرژی هســته ای برای توســعه 

کشورها و از جمله ایران بسیار مهم است.
همچنین اسلامی در نشست خبری با رافائل گروسی 
خواست که که آژانس روند حرفه ای و غیر سیاسی با 

ایران اتخاذ کند.
او گفت: امیدواریم حرکت های مخربی که دشــمنان 
علیه ایران ایجــاد کردند که نمونــه کوچک آن ترور 

دانشمند هسته ای بود ادامه پیدا نکند.
اسلامی با بیان اینکه ایران برای توسعه برنامه صلح آمیز 

هسته ای خود برنامه بلند مدتی دارد گفت:  آژانس از 
ظرفیت قانونی خود برای حمایت و مساعدت توسعه 
برنامه صلح آمیز هســته ای ایران استفاده حداکثری 
را خواهد کرد. رئیس سازمان انرژی اتمی ایران گفت: 
مسائل باقی مانده در سفرهای گذشته و سفر همکاران 
به وین که مورد گفت وگو قرار گرفته بود را مرور کردیم 

و به جمع بندی رسیدیم.
او افزود: مسائل باید در روال طبیعی حل وفصل شود. 
امیدواریم روند همکاری غیرسیاسی باشد و ملت ایران 

آثار آن را در زندگی خود مشاهده کند.
اسلامی گفت: مسائل باقی مانده که در سفرهای گذشته 
ایشان و در وین گفت وگو شــده بود را مرور کردیم و 
جمع بندی کردیم تا مبادله مدارکی که باید بین آژانس 

و ایران شود تا خرداد ماه انجام شود.

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: موارد ادعایی باید 
برای همیشه بسته شود و بیش از این مزاحمت برای 
مردم ایران ایجاد نکند. براســاس توافقی که بین ما و 
آژانس حاصل شده و امروز بیانیه ای صادر می شود، تا 
خرداد این را انجام می دهیم و اگر کسی مزاحمتی سر 
راه ما ایجاد کند اختیار داریم از ابزار خود استفاده کنیم.
رییس ســازمان انرژی اتمی پس از دیدار با مدیر کل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: مسایل باقی مانده 
که در سفرهای گذشته ایشان و در وین گفت وگو شده 

بود را مرور و جمع بندی کردیم.
به گزارش ایســنا، محمد اسلامی در نشست خبری با 
رافائل گروسی در ادامه گفت: قرار شد تا مبادله مدارکی 
که باید بین آژانس و ایران شــود حداکثر تا خرداد ماه 
انجام و برای روز »باز اجرا« که از مفروضات مذاکرات 

وین است اینها حل و فصل شــود و همان طور که در 
۲۰۱۵ تصمیم گیری شــده بود این مسایل هم بسته 

شوند.
وی ادامه داد: ترتیباتی پیش بینی کردیم تا حداکثر تا 
خرداد توافقات برای مبادله اسناد در چارچوب حل  و 

فصل مسایل باقی مانده اجرا شود.
وی افزود: مهم برای ما این است و تاکید ما این است که 
مســایل در روال طبیعی و در چارچوب مقرارت انجام 
شود و لابی گری سیاسی در این مساله شاهد نباشیم و 

در یک مسیر حرفه ای باشد.
اســلامی گفت: امیدواریم این نفوذ هایی که بر سر راه 
کشور ما ایجاد کردند و نمونه بارزش اقدامات تروریستی 
و ترور دانشمندان هسته ای بوده است را دیگر شاهد 
نباشیم. امیدواریم در رفتار و تعامل جدید آقای گروسی 
تلاش کنند برنامه توســعه اتمی ایران ســرعت یابد 
به ویژه که ایران برای فعالیت هســته ای خود برنامه 

بلندمدت دارد. 
وی تاکید کرد: آژانس باید از ظرفیت و تکالیف قانونی 
خود برای کمک به توسعه برنامه صلح آمیز هسته ای 
ایران استفاده کند و امیدواریم روند همکاری طبیعی و 

به دور از سیاسی کاری باشد.
وی در پاســخ به ســوالی دربــاره تهدیــدات رژیم 
صهیونیستی علیه برنامه هســته ای ایران گفت: رژیم 
جعلی اسرائیل مرتب ایران را تهدید می کند و تاکنون 
نتیجه نگرفته و در آینده هــم نخواهد گرفت. رییس 
سازمان انرژی اتمی اظهار کرد: موارد ادعایی باید برای 
همیشه بسته شود و بیش از این مزاحمت برای مردم 
ایران ایجاد نکند. براساس توافقی که بین ما و آژانس 
حاصل شده و امروز بیانیه ای صادر می شود تا خرداد این 
را انجام می دهیم و اگر کسی مزاحمتی سر راه ما ایجاد 

کند اختیار داریم از ابزار خود استفاده کنیم.

اسلامی  در  نشست  خبری  با  گروسی مطرح  کرد 

مبادله   مدارک  بین ایران و آژانس تا خرداد

در خرید سهام سرخابی ها دچار 
هیجان نشوید!

مدیرعامل فرابــورس ایــران، با اشــاره به آغاز 
واگذاری سهام دو باشگاه استقلال و پرسپولیس 
به متقاضیان خرید ســهام دوباشگاه توصیه کرد 

دچار هیجان نشوند.
به گزارش ایسنا، میثم فدایی در نشست خبری آغاز 
واگذاری سهام استقلال و پرسپولیس به مردم، با 
بیان اینکه این شرکت قوانینی که باید رعایت کنند 
را به دو باشگاه اعلام کرده است، هفته قبل هم دو 
باشگاه همه افشاییات خود را انجام دادند و درحال 

تکمیل آن هستند.
وی ادامه داد: از مدیران عامل دوباشگاه، هواداران، 
پیشکسوتان و بازیکنان میخواهم چه در عرضه اولیه 
چه در معاملات ثانویه از ایجاد هرگونه هیجان  روی 
قیمت تابلو اجتناب کنند. زیرا اثرات هیجانی که در 
سال ۱۳۹۹ دیدیم بسیار ناگوار بود. پس خودداری 

کنند که ضرر و زیانی شامل کسی نشود.
مدیرعامل فرابورس با بیان اینکه در عرضه اولیه 
ســهام ۱۰ تا ۱۲ درصد به سهامداران خرد تعلق 
میگیرد، گفت: هر سهامدار خرد می تواند برای هر 

باشگاه ۳۰۰ هزار تومان سفارش بگذارد.
فدایی تاکید کرد: شرکت فرابورس توصیه ای برای 
خرید و فروش و نگه داری این سهام یا هیچ سهام 

دیگری ندارد.
مدیرعامــل فرابورس در ادامه بــا تاکید بر اینکه 
قیمتی که باشــگاه ها فردا عرضه میشوند توسط 
کارشناسان رسمی دادگستری تعیین شده است، 
گفت: در بازار ســرمایه قیمت بر اساس انتظارات 
سرمایه گذاران تعیین می شود. باید تمرکز مدیران 
عامل دو باشگاه اقتصادی کردن فعالیت های دو 
باشگاه باشد و اجازه دهند قیمت گذاری را عرضه 

و تقاضا تعیین کند.
فدایی ادامه داد: ما به صورت مستمر بر معاملات 
روزانه نظارت داریم و اگر دستکاری قیمت مشاهده 
شــود معاملات ابطال خواهد شد. فضای مجازی 
هم رصد می شود و با کنال هایی که اغواگر هستند 

برخورد خواهد شد.
وی با بیان اینکه معاملا فردا در قالب افزایش سرمایه 
خواهد بود و منابع حاصل از آن به داخل شرکت 
برمیگردد، گفت: معاملات ثانویه توسط سهام داران 
ثبت شده انجام میشود. و منابع به داخل باشگاه 

نمیرود.
مدیرعامل فرابورس ادامه داد: اگر در عرضه فردا 
یک میلیــون و ۲۰۰ هزار نفر مشــارکت کرده و 
هر نفر ۳۰۰ هزارتومان ســفارس بگذارند عرضه 
تکمیل خواهد شــد. اگر ۵۰۰ هزار نفر شــرکت 
 کننــد مابقی توســط متعهــد پذیــره نویس 

خریداری میشود.

امارات در لیســت خاکستری 
FATF قرار گرفت

امارات متحده عربی به فهرست خاکستری گروه 
ویژه اقدام مالی یا اف ای تی اف اضافه شــد. برخی 
از اعضای این گروه اعلام کرده  اند امارات پیشرفت 
چندانی در مقابله با جریان های مالی غیرقانونی 

نداشته است.
به گزارش بلومبرگ، امارات متحده عربی به فهرست 
خاکســتری گروه ویژه اقدام مالی یا اف ای تی اف 
اضافه شد. برخی از اعضای این گروه اعلام کرده  اند 
امارات پیشرفت چندانی در مقابله با جریان های 

مالی غیرقانونی نداشته است.
این سازمان با برگزاری جلسه جمعی خود با حضور 
تمام اعضا از تلاش های دولت امارات برای مقابله 
با پول کثیف ابراز نارضایتی کرد و این کشور را در 

فهرست خاکستری خود قرار داد.
اکثریت قابل توجهی از ۳۹ عضو گروه FATF باید 
موافق باشند که یک کشور پیشرفت کافی در مقابله 
با پول شــویی از آغاز دوره بررسی ها داشته است. 
تنها چند رأی مخالف می تواند باعث اضافه شدن 
یک کشور به فهرســت خاکستری یعنی افزایش 

بررسی ها شود.
قرار گرفتــن در فهرســت خاکســتری بدین 
معناســت که مقامات امارات اقداماتی برای رفع 
کردن نواقص خــود انجام داده انــد و بار تنبیهی 
آن به اندازه ی لیست سیاه نیست. اما قرار گرفتن 
در فهرســت خاکســتری برای امارات آن هم در 
زمانی که در حال رقابت با عربستان است به منزله 
یک شکست است. عربســتان در حال گسترش 
 بازارهــای مالی و جــذب ســرمایه گذاری های 

بیشتر است.
گزارش صندوق بین المللی پول در سال گذشته 
نشــان می دهد کشــورهایی که در فهرســت 
خاکستری گروه FATF قرار گرفته اند با کاهش 

قابل توجه ورود سرمایه مواجه بوده اند.

اخبار
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بازار ارز و طلا در ابتدای هفته جاری همزمان با سفر 
گروسی به تهران شاهد کاهش قیمت دلار ، قیمت 

سکه و قیمت طلا بود.
به گزارش اقتصادنیوز ، بــازار ارز تهران در اولین روز 
هفته جاری شاهد عقب نشینی قیمت دلار بود . این 
اسکناس آمریکایی روز گذشته با ۲۶ هزار و۱۲۰ تومان 
معامله شد  که نسبت به روز پنجشنبه ۱۳۰ تومان 

پایین رفته بود.
نرخ دلار در نیمه روز از کانال ۲۶ هزار تومان سقوط 
کرد و با ۲۵ هزار و ۹۸۰ تومان معامله شــد. در بازار 
متشکل ارزی هم روز گذشته قیمت دلار ۱۷ تومان 

افت کرد و با ۲۴ هزار و ۴۶۲ تومان مبادله شد. 

قیمت دلار و یورو در صرافی ملی چند؟ 
صرافی ملی روز گذشته  قیمت جدید خرید و فروش 
دلار و یورو را اعلام کرد. بر این اساس نرخ خرید دلار 
روز گذشته ۲۴ هزار و ۳۲۲ و نرخ فروش آن ۲۴ هزار 
و ۵۶۶ تومان بود. همچنین براساس نرخ اعلامی این 
صرافی قیمت خرید یورو ۲۷ هــزار و ۳۲۴ تومان و 

قیمت فروش آن ۲۷ هزار ۵۹۹ تومان بود.

نرخ حواله درهم پایین رفت
نرخ حواله درهم روز گذشــته همزمــان با کاهش 
قیمت دلار  پایین رفت. قیمت درهم روز گذشته  با 
۷ هزار و ۱۱۰ تومان معامله شد که نسبت به عصر روز 
پنجشنبه گذشته  افت ۳۰ تومانی را نشان می دهد. با 
ضرب کردن قیمت درهم در نرخ تبدیل درهم به دلار 
)۳.۶۷۳( عدد  ۲۶ هزارو ۱۱۵ تومان به دست می آمد 

که نسبت به قیمت دلار در بازار بالاتر بود.

نرخ دلار ، سکه را پایین کشید 
قیمت اونس طلا دیشب به ۱۹۷۰ دلار رسید. این فلز 
گران بها در بازار روز گذشته ۳ دلار بر ارزش خود افزود 

و با ۱۹۷۳ دلار معامله شد.  در بازار داخلی ایران هم 
به طبع این افزایش قیمت ، طلا و سکه بر مدار صعود 
قرار گرفتند . قیمت طلا ۱۸ عیار روز گذشته با ۴ هزار 
و ۴۰۰ تومان بالا رفت و بر روی ۱ میلیون و ۲۰۵  هزار 

و ۴۰۰ تومان قرار گرفت. 
قیمت سکه هم همچنان  در کانال ۱۱ میلیون تومان 
بود اما در ابتدای معاملات به سمت جلو حرکت کرد. 
این فلز زرد رنگ روز گذشته توانست ۱۰هزار تومان بر 
ارزش خود بیفزاید و با ۱۱ میلیون و ۹۹۵ هزار تومان 
معامله شود. اما با افت قیمت دلار در نیمه روز ،  سکه 
هم آرایش  نزولی به خود گرفت و با ۱۱ میلیون و ۹۳۰ 
هزار تومان مبادله شد. با احتساب قیمت ۲۵ هزار و 
۹۸۰ تومان برای دلار، اندازه قیمت واقعی سکه ۱۲ 

میلیون و ۶۷ هزار تومان به دست آمد.

اولین واکنش بازار ارز ایران به سفر گروسی
»رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
صبح روز گذشته وارد تهران شد . این سفر برای بازار ارز 
تهران و معامله گران دلار اهمیت بسزایی داشت چرا 
که این رایزنی ها می تواند بر روند مذاکرات برجام در 

وین تاثیر بگذارد.
بعد از دیدار گروســی با مقامات ایرانی  در نشســت 
خبری با محمد اسلامی اعلام کرد به این جمع بندی 
رسیده ایم که آنچه قرار است میان آژانس انرژی اتمی 
و سازمان انرژی اتمی رد و بدل شود حداکثر تا خرداد 

ماه انجام شود.
گروسی با اشاره به این موارد افزود: »در صورتی ایران 
و آژانس درباره مسائل پادمانی به نتیجه نرسند توافق 
درباره برجام دشوار است«.وی گفت: »بسیار مهم است 
به درک متقابلی برای همکاریها برسیم. انرژی هسته ای 
برای توسعه کشورها و از جمله ایران بسیار مهم است«.
معامله گران معتقدند قیمت دلار  در واکنش به این 

اظهارات وارد فاز نزولی شده است.

روز گذشته شنبه ۱۴ اسفندماه ۱۴۰۰ شاخص 
کل قیمت و بازده نقدی بورس تهران با رشد ۱۷ 
هزار و ۶۲۷ واحدی به رقم یک میلیون و ۲۹۸ 

هزار واحد رسید.
به گزارش مهر، روز گذشته شنبه ۱۴ اسفندماه 
۱۴۰۰ شاخص کل قیمت و بازده نقدی بورس 
تهران با رشد ۱۷ هزار و ۶۲۷ واحدی به رقم یک 

میلیون و ۲۹۸ هزار واحد رسید.
شــاخص کل هــم وزن نیز بــا افزایش ۱۶۴۱ 
واحدی عدد ۳۳۵ هزار و ۸۰۴ واحد را به نمایش 

گذاشت.
شــاخص بازار اول اما با ۱۹ هــزار و ۲۱۶ واحد 
افزایش به رقــم ۹۹۵ هزار و ۷۴ واحد دســت 
یافت و شاخص بازار دوم نیز با ۱۵ هزار و ۹۷۷ 
واحد افزایش، عدد ۲ میلیون و ۴۸۰ هزار واحد 

را تجربه کرد.
در بــورس تهــران روز گذشــته ۹ میلیارد و 
۶۰۴ میلیون ســهم و اوراق مالی قابل معامله 
در ۴۴۰ هزار و ۳۶۲ نوبت داد و ســتد شد که 
 ارزشــی بالغ بر ۴ هزار و ۵۹۶ میلیارد تومان را 

در برداشت.
در فرابورس نیز شاخص کل این بازار با ۴۶ واحد 
افزایش به رقم ۱۷ هزار و ۶۸۸ واحد دست یافت. 
در این بازار، طی روز جــاری ۳ میلیارد و ۶۱۱ 
میلیون سهم و اوراق مالی قابل معامله به ارزش 
بیش از ۲ هزار و ۷۲۹ میلیارد تومان معامله شده 
که از این رقم مبلغ ۲۳۰ میلیارد تومان مربوط به 
عملیات بازار باز بانک مرکزی در بازار معاملات 

اوراق مالی اسلامی بوده است.
اصلی ترین نمادهای تأثیر گذار بر رشد شاخص 
کل بورس تهران روز گذشــته ملی صنایع مس 
ایران با ۲۱۰۰ واحد، معدنی و صنعتی چادرملو 
با ۲۰۲۳ واحد و شســتا با ۱۵۵۴ واحد افزایش 

بودند در مقابل اما نمادهای معاملاتی تیپیکو با 
۲۱۱ واحد، شیران با ۷۴ واحد و صنعتی بهشهر 
با ۶۲ واحد کاهش بیشترین تأثیر منفی بر روی 
شــاخص کل بورس تهران را به خود اختصاص 

دادند.
به گزارش مهر، حجــم و ارزش معاملات بورس 
تهران روز گذشــته تا حد قابل قبولی نســبت 
به روزهای معاملاتــی قبل در حالــی تقویت 
شــد که اخبار برجامی در ایــن روزها حاکی از 

سیگنال های مثبت طی روزهای آینده است.
این در حالی است که ورود پول هوشمند و بازار 
گرمی حقوقی ها در آخرین روزهای کاری سال 
جاری نشان می دهد که بازار سهام پس از پشت 
سر گذاشتن نوروز ۱۴۰۱، با رویکردی هر چند 
ضعیف اما رو به مثبت بر روی سهم های ریالی 

مانور خواهد داد.
لیدرهای بازار در هیاهوی اخبار حوزه سیاست 
خارجی و نوســان قیمتها در بازارهای جهانی 
علاوه بر سهم های ریالی، به گروه های صادرات 
محور نیز دلالت کرده و تک ســهم های بازار را 

تحت تأثیر قرار داده است.
فردا نیز ۱۰ درصد ســهام باشگاه پرسپولیس و 
۱۱ درصد از سهام باشــگاه استقلال در تابلوی 
نارنجی بازار پایه فرابورس برای نخســتین بار 
عرضه می شوند در حالی که روش به کار گرفته 
بر اساس صرف سهام برای افزایش سرمایه است 
که به ایــن ترتیب با تأمین مالــی حدود ۷۰۰ 
میلیارد تومانی برای مجموع این دو باشــگاه، 
آورده ســهامداران پس از پذیره نویسی بلوکه 

خواهد شد.
هنوز مشخص نیست نحوه هزینه کرد این مبلغ 
در دو باشــگاه ســرخابی های پایتخت چگونه 

خواهد بود.

یک مقام مسئول در شــبکه بانکی از آغاز پذیره نویسی 
نخستین صندوق املاک و مستغلات در فرابورس طی 
سال آینده خبر داد. به گزارش مهر، میثم فدایی مدیرعامل 
فرابورس ایران هفته گذشته در نشست »ابزارهای تأمین 
مالی مسکن و مستغلات« با اشاره به اینکه هیچ مشکلی 
برای پذیرش این صندوق ها در فرابورس نداریم عنوان 
کرد: ما در فرابورس پیگیر آن هستیم که پذیره نویسی 
نخستین صندوق املاک و مستغلات انجام شود به نحوی 
که پایان ســال درج این صندوق ها در فرابورس صورت 

گیرد و فقط پذیره نویسی آن به سال بعد موکول شود.
فدایی به رابطه بین اقتصاد و بخش املاک و مستغلات 
اشــاره و عنوان کرد: ارتباط قابل توجهی میان املاک و 
مســتغلات و مخارج مصرف کننده وجود دارد و بخش 
عمده سبد دارایی مردم، املاک است. در اقتصادهای دنیا 
همبستگی ۶۰ تا ۹۰ درصدی بین تولید ناخالص داخلی 

و املاک و مستغلات وجود دارد.
کارشناس بازار سرمایه: صندوق های املاک و مستغلات 

چگونه به بازار اجاره مسکن کمک می کنند؟
در همین خصوص کاوه دلسوز مدیر سرمایه گذاری یک 
بانک خصوصی که متولی راه اندازی نخستین صندوق 

املاک و مستغلات اســت در گفت وگو با خبرنگار مهر 
درباره کارکرد صندوق های املاک و مستغلات )ریتس 
 )Real Estate Investment Trust )REITs )ها
اظهار کرد: صندوق های املاک و مســتغلات یا ریتس 
ها قرار اســت منابع مالی را از مردم جمع آوری کرده و 
دارایی های خُرد را به دارایی های کلان در بخش املاک و 

مستغلات احداث شده اختصاص دهند.
وی با بیان اینکه صندوق های املاک و مستغلات در بخش 
ساخت و ساز ورود نمی کنند، افزود: در این صندوق ها، با 
استفاده از منابع مردمی، در بخش املاک تکمیل شده 
اقدام به فعالیت اقتصادی شده و منافع حاصل از آن در 
بین دارندگان سهام یا یونیت های صندوق توزیع می شود.
فعال بازار ســرمایه ادامه داد: از آنجایــی که دارندگان 
یونیت های صندوق های املاک و مستغلات به صورت 
غیر مستقیم در بخش املاک و مسکن سرمایه گذاری 
می کنند، تغییرات قیمتی بخش مسکن باعث از بین رفتن 
سرمایه آنها نشده و ریسک این بازار برای دارایی های آنها 
کاهش می یابد. وی ادامه داد: از دیگر مزایای صندوق های 
املاک و مستغلات، توزیع درآمدهای حاصل از واگذاری 
واحدهای مسکونی یا تجاریِ در اختیار این صندوق به 

بازار اجاره مسکن است. دلســوز گفت: این موضوع که 
صندوق های املاک و مســتغلات بتوانند مشکل بازار 
اجاره مسکن را حل کنند، صحت ندارد بلکه ممکن است 
به طور غیر مســتقیم به بازار اجاره مسکن کمک کنند 
چون مشکلات بازار اجاره مسکن به اقتصاد کلان کشور 
بر می گردد و با کارکرد صندوق های املاک و مستغلات 
متفاوت اســت؛ چون وقتی ارزش ملک در طول یک یا 
دو سال دو برابر شده، طبیعتاً اجاره بها هم به تبعیت از 

افزایش ارزش ملک، رشد خواهد کرد.
وی درباره تأثیر صندوق های املاک و مستغلات در بازار 
مسکن تصریح کرد: در حال حاضر دارنده دارایی مثلاً ۵۰۰ 
میلیون تومانی نمی تواند در تهران یا بسیاری از شهرها 
ملک مورد نظر را خریداری کند اما با خرید یونیت های 
صندوق املاک و مستغلات می تواند دارایی خود را حفظ 
کند و همزمان با افزایش قیمت ها در بخش مسکن، ارزش 
دارایی دارنده یونیت ها هم رشد خواهد کرد. ضمن اینکه 
امکان خرید یونیت های خُرد به جای پس انداز ماهانه مثلًا 

۵ میلیون تومان را هم دارد.
کارشــناس بازار ســرمایه یادآور شــد: از دیگر مزایای 
صندوق های املاک و مســتغلات این است که بانک ها 

به جای ورود به بازار مسکن و ایجاد تلاطم در این بازار، 
صندوق های املاک و مستغلات که کاملاً شفاف هستند 
تأســیس کرده و علاوه بر واگذاری املاک و واحدهای 
مسکونی در اختیارِ خود در بازار سرمایه، ارزش دارایی های 
راکد آنها به دارایی های جاری و روان تبدیل می شود که 
به راحتی و به سرعت و بدون تشریفات مزایده، واحدهای 
مسکونی خود را در بازار به فروش برسانند؛ ضمن اینکه 
وقتی واحدهای مسکونی به یونیت ها یا سهام های قابل 
معامله تبدیل می شوند، این خرید و فروش نیز به راحتی 
انجام خواهد شد. البته فرآیند ارزش گذاری واحدهای 
مسکونی در صندوق های املاک و مستغلات در یک روند 

کاملاً شفاف انجام می شود.
وی از دیگر کارکردهای صندوق های املاک و مستغلات 
را امکان کنترل راحت تر بازار اجاره مســکن با استفاده از 
اجاره داری حرفه ای دانست و گفت: در حال حاضر دولت و 
وزارت راه و شهرسازی به دنبال راه اندازی شرکت های اجاره 
داری حرفه ای هستند که به دلیل اختصاص مالیات به این 
شرکت ها، احتمال استقبال از آنها کم است؛ اما صندوق های 
املاک و مستغلات از مالیات معافند و می توانند جایگزین 

خوبی برای اجاره داری حرفه ای باشند.

دلار  وارد  کانال  25هزار  تومان  شد

سیگنال  کاهشی به  بازار  ارز
گردش ایام به کام بورس 

صعود  17هزار  واحدی  شاخص بورس

پذیره نویسی اولین صندوق املاک و مستغلات، ابتدای ۱۴۰۱
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تبعات  ارز 4200 تومانی 
حسین محمودی اصل، کارشناس اقتصادی 

عدم تصمیم گیری به موقع در خصوص موضوعات اقتصادی موجب انباشت حاشیه تصمیمات و عوارض آن می شود. بی تردید اگر در مقطعی که فاصله دلار آزاد و 4200 تومانی دو تا سه هزار تومان بود تصمیم گیری بسیار راحت تر رقم 
می خورد. اما ایجاد این فاصله از یک سو ترس در دل تصمیم گیران ایجاد می کند که تغییر شیوه پرداخت، موجب افزودن تورم خواهد شد. همچنین ایجاد پایگاه درآمد برای عده ای رانت خوار و افزایش نفوذ این افراد در بخش های مختلف 

اقتصادی، موجب ایجاد مقاومت و هراس در لایه های مختلف جامعه می شود. البته به نظر بنده بهتر این بود که قبل از ارایه لایحه بودجه با پیشنهادهای جامع و کامل اقناع نمایندگان مجلس اتفاق می افتاد. 
اما متاسفانه موضوع حذف ارز دولتی به شدت رسانه ای شد. این اتفاق موجب افزایش قیمتها شده و اینک بدترین تصمیم، عدم تغییر شیوه پرداخت ارز دولتی است. چراکه با افزایش قیمت حاصل از اعلام خبر حذف، قیمتها دوباره رشد 
کردند و تنها رانت خواران بر سود خود افزودند. اگر قبلا کالای 4200 تومانی را بر مبنای دلار 15 هزار تومانی می فروختند در حال حاضر با دلار 18 هزار تومانی می فروشند. صحبت رئیس کمسیون تلفیق هم باعث تعجب شد. چراکه ایشان 
از تریبون مجلس فرمودند اگر ارز دولتی به شیوه دیگری پرداخت شود یا حذف شود قیمت کالاها 6 برابر خواهد شد. اما واقعیت این است که قیمت کالاها فعلا با دلار بالای 15 هزار تومان به دست مردم می رسد.  همچنین در صورت تغییر 
شیوه بر مبنای دلار 24 هزار تومانی افزایش قیمت کمتر از دو برابر خواهد بود.  البته بخشی از افزایش قیمت کالاهای اساسی ناشی از افزایش قیمت های جهانی است. بنابراین موضوع باید تفکیک شده و تصمیمات منطقی اتخاذ شود. بحث 
تغییر شیوه پرداخت است. بی تردید همانند بنزین افرادی که مصرف بالایی دارند یارانه بالاتری به جیب می زنند. رانت خواران هم که جای خود دارند. آنان نیز از سودهای 200 درصدی بهره مند می شوند. اما اگر پرداخت ارز 4200 تومانی 
به صورت نقدی به خود مردم داده شود و یا به صورت کارت اعتباری عملیاتی شود توزیع این مابه التفاوت عادلانه تر خواهد بود.  در طول سه سال، بیش از 600 هزار میلیارد تومان از محل ارز 4200 تومانی به جیب سوداگران روانه شده است. 
چرخش این اعداد در دست همین سوداگران تورم را مضاعف می کند. بنابراین علم اقتصاد، تجربه جهان و خود ایران در طول 4 دهه گذشته نشان داده است که قیمت گذاری دستوری عامل بسیار مهم برای ایجاد رانت است. قیمت گذاری 
برای ارز با نرخ 4200 تومانی یک اشتباه بود و ادامه آن فاجعه است. رانت خواران از شیوه ایجاد ترس در بین مردم و از طریق فضای مجازی آنچنان خود را دلسوز مردم نشان می دهند که گویا نگران حذف محل ارتزاق خود با ارز 4200 تومانی 

نیستند. اما واقعیت آن است که هر لحظه و هر ثانیه ماندگاری شیوه فعلی تخصیص ارز دولتی فاجعه بار است. اصلاح شیوه تخصیص که همان پرداخت نقدی به خود مردم و یا کارت اعتباری است نسخه نهایی است.  
دغدغه های ایجاد شده کارشناسی نیست. ادامه تخصیص ارز 4200 تومانی به این شیوه خدمت بزرگ به رانت خواران است. البته شیوه مناسب توزیع شاید می توانست راهگشا باشد. اما هر کالایی که قیمت سهمیه ای و قیمت آزاد دارد 
موجب افزایش مازاد تقاضا و ایجاد تورم خواهد شد. حذف ارز دولتی در گوشت تجربه مناسبی بود. همچنین حضور سیمان در بورس کالا تجربه خوب دیگری است. این اتفاقات ادعای رانت خواران و سوداگران را به کلی رد کرد. تک نرخی 

شدن و عرضه در فضای رقابتی و شفاف به طور قطع به کاهش قیمتها کمک خواهد کرد. امید است تصمیمات کارشناسانه تحت تاثیر جوسازی های رانت خواران قرار نگیرد و واقع بینی بر تصمیمات حکمفرما شود.

دبیرکل اتاق اصناف ایران گفــت: هزینه های نانوایان 
طی یک سال گذشته افزایش یافته و تنها قیمت آرد 
ثابت مانده اســت. این در حالی است که نرخ آرد تنها 
25 درصد هزینه نانوایان را شــامل می شود، اما ۷0 تا 
80 درصد هزینه های نانوایان در نرخ مصوب نان دیده 
نشده است. اخیرا نشست کارگروه کارشناسی “بررسی 
هزینه تمام شده انواع نان” اتاق اصناف ایران، با حضور 
محمد باقر مجتبایی - دبیرکل اتاق اصناف ایران، بهنام 
نیک منش- معاون بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران، 
اصغرپابرجا- رئیس اتحادیه سنگکی تهران، بیژن نوروز 
مقدم- رئیس اتحادیه نانوایان تهران، قاسم زراعتکار-، 
رئیس تعاونی نانوایان سنتی تهران، عین الله بهرامی- 
رئیس اتحادیه نانوایان شهرستان شهریار و نائب رئیس 
اتاق اصناف شــهریار و ایمان بهرامی- رئیس اتحادیه 
نانوایان ملارد و نائب رئیس اتاق اصناف ملارد برگزار شد.

دبیرکل اتاق اصناف ایران درباره این نشســت گفت: 
یکی از مشــکلاتی بازار ایران قیمت گذاری دولتی در 
برخی از رسته های صنفی است و نان و نانوایی نیز از آن 
جمله است. واضح است که قیمت گذاری های دستوری 
بدون در نظر گرفتن هزینه های نانوایان منطقی نیست. 
از سوی دیگر قوت غالب مردم ایران است و این مورد به 
ویژه در قشر کم درآمد حساســیت بالایی دارد. بر این 
اساس ستاد تنظیم بازار جلســاتی به منظور بررسی 

هزینه های تامین نان داشته است.
محمد باقر مجتبایی افزود: اتــاق اصناف ایران در این 

ستاد اعلام کرده است که هزینه های نانوایان طی یک 
سال گذشته افزایش یافته و تنها قیمت آرد ثابت مانده 
است. این در حالی اســت که نرخ آرد تنها 25 درصد 
هزینه نانوایان را شامل می شود. به عنوان مثال اجاره 
مغازه ها بیش از 40 درصد، دستمزد کارگر طبق قانون 
کار ۳۹ درصد و هزینه انرژی که مربوط به خود دولت 
است افزایش یافته اند. به گفته وی در نشستی با حضور 
اعضای کارگروه نانوایان اتــاق اصناف ایران ریز هزینه 
های نانوایان را در جدولی تدوین و احصا شده و بر این 
اساس مشخص شده حتی با وجود نادیده گرفتن برخی 
از موارد، باز هم ۷0 تا 80 درصد هزینه های نانوایان در 
نرخ مصوب نان دیده نشده اســت و از این رو نانوایان 
ضررده شده اند. مجتبایی با بیان اینکه اتاق اصناف ایران 
در ستاد تنظیم بازار خواستار اتخاذ تصمیمات مناسبی 
شــده تا ضمن حمایت از مردم و جلوگیری از افزایش 
هزینه های سبد خانوار، مانع از تعطیلی نانوایی ها شویم، 
گفت: در همین راستا و بنابر صورتجلسه آخرین جلسه 
ستاد تنظیم بازار و طبق پیشنهاد اتاق اصناف ایران مقرر 
شد تا ریز هزینه های قیمت تمام شده انواع نان در سطح 
کشور را احصاء کرده و به وزارت جهاد کشاورزی ارائه 
کنیم و در نهایت در ستاد تنظیم بازار جمع بندی شود. 
بنابراین در جلسه ای با همین محوریت ریز هزینه های 
نانوایان از جمله نان های سنگک، لواش و بربری بررسی 
شده و به زودی در اختیار وزارت جهاد کشاورزی قرار 

خواهد گرفت.

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایي تهران به دنبال 
اعلام قیمت دســتوري برنج از ســوي وزارت جهاد 
کشاورزي بیان داشت: با گران شدن برنج، وزارت جهاد 
کشاورزي با اعلام دستوري یک طرفه و بدون اطلاع 
اتحادیه بنکداران و صنوف تحت پوشــش، شروع به 
نظارت بر بازار و قیمت ارائه شده کرد. یک شبه تصمیم 
گرفته مي شود و فردا صبح توسط مجریان اجرا مي 
گردد. حتي مهلت ندادند صنوف فروشنده برنج از خبر 
و تصمیم وزارت خانه مطلع شود و این عین بي انصافي 

و غیرعادلانه است .
محمد آقاطاهر، رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایي 
تهران با انتقاد از عملکرد وزارت کشاورزي بیان داشت: 
گران خریدن دلیل بر گران فروشــي نیست. واحد 
صنفي که برنج را کیلویي 80 هزار تومان مي خرد و 
فاکتور رسمي دارد نمي تواند 65 هزار تومان بفروشد.

وي بیان داشــت: عمده گراني به دلیــل کم آبي و 
خشکسالي در سال گذشته و گران شدن همه عوامل 
تولید است از جمله، گراني دستمزد کارگر که خود 
پروســه اي هزینه بردار مي باشــد. کارگر برنج هم 
صبحانه، هم نیم چاشت و هم ناهار را برعهده کارفرما 
مي گذارد. اجاره و خرید دستگاه ها براي برداشت هم 

گران شده؛ بنابراین طبیعي است که محصول نهایي 
مانند دیگر محصولاتي که هر روزه گران مي شــود، 

افزایش قیمت پیدا کند.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایي تهران تصریح کرد: 
زماني که نهیب مي زنم و اعلام مي کنم که اگر دولت 
تدبیر نکند برنج گران مي شود هیچ مسئولي گوش 
شــنوا ندارد، اما وقتي به مشکل بر مي خورند دنبال 
راه چاره آن هم فشار به فروشنده ها برمي آیند. مگر 
فروشنده ارزان مي خرد که ارزان بفروشد؟ آقاطاهر 
تاکید کرد: برخي از شــرکت ها با خریدهاي کلان و 
صادرات بســیار زیاد موجبات کم شدن برنج ایراني 
شدند. اکنون راهکار، عدم واردات برنج هاي خارجي 
است تا جایي که برنج ایراني به تعادل قیمت برسد. این 
رویه اگر پنج ماه ادامه یابد نتیجه خوبي مي دهد. این 
درحالي است که دولت برنج هندي را با مبلغ 18هزار و 
500 مي خرد و به قیمت 2۳ هزار تومان به بازار عرضه 
مي کند. وقتي برنج خارجي که کیفیت آن معلوم است 
گران مي شود، طبیعتا برنج ایراني با کیفیت بسیار 
بالاتر گرانتر خواهد شد. باید تمامي عواملي که دست 
به دست هم مي دهند تا قیمت ها بالا روند را از بین 

برد. بستن مغازه ها راه چاره نیست .

طبق تحلیل نایب رئیس اتحادیه طــلا و جواهر تهران، 
علیرغم رشد صعودی قیمت اونس جهانی طلا اما ثبات 
نســبی نرخ ارز در داخل سبب شد که قیمت سکه و طلا 
تابع افزایش قیمت اونس جهانی حرکت نکند و رشد کمی 
را تجربه کند. محمد کشتی آرای در رابطه با وضعیت یک 
هفته اخیر بازار سکه و طلا داخلی اظهار کرد: در هفته ای 
که گذشت در آخرین معاملات بازارهای جهانی به دلیل 
بحران اوکراین و روسیه و همچنین افزایش قیمت نفت، 
قیمت هر اونس جهانی طلا با حدود 42 دلار افزایش همراه 
بود؛ برخلاف افزایش قیمت اونــس جهانی، در بازارهای 
داخلی شــاهد ثبات نرخ ارز بودیم. همین ثبات نرخ ارز 
سبب شد که در این هفته نوسان چندانی را مورد قیمت  
سکه و طلا نداشته باشیم. نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران خاطر نشان کرد: البته نکته  قابل توجه اینجاست که 

با توجه به رسیدن به روزهای پایانی سال و نزدیک شدن 
به عید نوروز، در این هفته علاوه بر اینکه سطح معاملات 
بیشتر شد و دادوستدها افزایش داشت، از سوی دیگر تقاضا 
برای خرید انواع سکه در بازار با افزایش همراه بود. به همین 
دلیل با توجه به افزایش تقاضا برای خرید انوع سکه، حباب 
انواع سکه افزایش داشت. این در حالیست که در ماه های 
گذشته شاهد ثبات و حتی کاهش حباب سکه ها بودیم. 
وی در رابطه با آخرین قیمت های معاملاتی سکه و طلا در 
روز گذشته )پنجشنبه( و تغییرات آن ها نسبت به ابتدای 
هفته، گفت: در آخرین معاملات روز پنجشنبه قیمت هر 
قطعه سکه تمام طرح جدید با 80 هزار تومان افزایش به 12 
میلیون و 50 هزار تومان رسیده و هر قطعه سکه تمام طرح 
قدیم 11 میلیون و 820 هزار تومان بود که بطور متوسط 

20 هزار تومان افزایش هفتگی داشته است.

رئیس اتحادیه بنکداران و طاقه فروشان پارچه تهران 
در خصوص لزوم برقراري امنیــت در فضاي بازار با 
کنترل و نظارت بر حمل کنندگان بار و باربرها بیان 
داشت: شاید این موضوع به نظر ساده بیاید؛ اما چرخي 
ها و باربرها در تمامي راه ها و منافذ بازار حضور دارند. 
امنیت در همین است که این افراد مانند سابق داراي 
پلاک، شناسه و لباس هاي متحدالشکل و تعدادشان 
به اندازه و قابل کنترل باشد. محمد ولدخانی اظهار 
داشت: متاسفانه از بچه ۷ ساله تا مرد ۹0 ساله در دالان 
هاي بازار در حال رفت و آمد با چرخ هستند؛ نام شان 
هم ساده است، باربر؛ اما اینکه چرا این افراد هیچ شناسه 
اي ندارند و مخل امنیت و آســایش براي واحدهایي 

صنفي و مشتریان مي شوند جاي سوال است.
وي تاکید کرد: شــهرداري هیچ نظارتي بر این افراد 
ندارد. بازار باید حفظ و حمایت شود. سابق بر این در 
ساعات پایاني کار بازار تا چند ساعت بعد مي شد بار 
خالي کرد؛ اما اکنون از ساعت ۷ صبح تا ۷ شب در حال 

تردد و تخلیه بار هستند و هیچ نظمي وجود ندارد.
ولدخاني، حضور و وجود موتورهاي بي شــمار را از 
دیگر معضلات بازار برشــمرد و افزود: در سرتاســر 
خیابان خیام، جلوي مغازه ها از صبح تا شب موتورها 
پارک مي کنند که اگر تنها یکي از آنها آتش بگیرد به 

ناگهان کل بازار دچار بحران و نابودي مي شود. پیاده 
روها مملو از موتوري است. به پلیس راهور و شهرداري 
بارها اعتراض کرده ایم اما راه به جایي نبرده ایم. هیچ 

جایگاهي براي این وسایل نیست.
رئیس اتحادیه بنکداران و طاقه فروشان پارچه تهران 
در خصــوص بارهاي موجــود در انبارهاي تملیکي 
تصریح کرد: تجار براي سفارش کالاهاي خود را ه هاي 
قانوني را طي مي کنند؛ اما قاچاقچیان با هزاران ترفند 
و خرید ارزان پارچه هاي استوک از کشورهاي خارجي 
و خرج حمل بار قاچاق، یا کالا را به بازار مي آورند که 
میلیون ها سود مي کنند و یا اینکه گمرکات بار را نگه 
مي دارد و روانه انبار تملیکي مي کند. ما حرفمان این 
است که این بارها یا باید به کشور مبدا برگردد و یا به 
کشورهاي دیگر فروخته شود؛ اما متاسفانه با مبلغي 
ارزان تر به واسطه این کالاها با قیمتي باور نکردني وارد 
بازار شده و تاجر بیچاره مي ماند با آن همه اجناس و 

بازار را کالاي قاچاق تسخیر مي کند.
وي تصریح کرد: این رویه عین بي انصافي و بي عدالتي 
است. از مسئولان مي خواهم براي حمایت از تجاري 
که قانونمند عمل مي کننــد، اجازه ندهند کالاهاي 
قاچاق در انبار تملیکي در کشور فروخته شود. حامي 

تاجران خوب و با وجدانمان باشیم.

انواع طرح های حمایتی در بازار 
مســکن به اجرا درآمده است. 
از وام اجاره گرفته تا تسهیلات 
خودمالکی. اما هیچ کدام، آن 
تاثیری را که بایــد در خانه دار 
شدن مردم نداشته اســت. در جدیدترین طرح دولت، قرار 
است تسهیلاتی در بخش زمین و مسکن برای خانوارهای 
دارای سه فرزند داده شــود. اما سوالی که در این بین پیش 
می آید این است که چرا طرح های حمایتی دولتی منجر 
به خانه دار شدن نمی شــود. چرا هنوز 8 میلیون خانوار در 
کشور مستاجر هستند و توانایی خرید خانه ندارند.  به گفته 
فعالان بازار مســکن، در طول 40 سال گذشته هیچ گاه اثر 
واقعی تسهیلات را در بخش مسکن مشاهده نکردیم. زیرا 

موضوع مسکن آنقدر بزرگ است که با حجم وام های فعلی 
هیچ گونه تناسبی ندارد. دولت ها یا شرایط بخش مسکن را 
درک نمی کنند یا ترجیح می دهند صورت مساله مسکن را 
کوچک کنند. زمانی که در این بخش با رکود مواجه می شویم 
یک سیاســت را دنبال می کنند و وقتی به رونق می رسیم 
مباحث دیگری را مدنظر قرار می دهند. اما بر اساس این طرح 
دولت مکلف است یک قطعه زمین یا واحد مسکونی حداکثر 
به میزان )200( متر مربع منطبق با ضوابط حدنصاب تفکیک 
بر اساس طرحهای هادی روســتایی و شهری یا طرح های 
جامع و تفصیلی شهری مصوب برای ساکنین در روستاها 
یا شهرهای کمتر از 500 هزار نفر پس از تولد فرزند سوم و 
بیشتر به صورت مشترک و بالمناصفه به پدر و مادر، در همان 
محل بر اساس هزینه آماده سازی فقط برای یک بار به صورت 
فروش اقساطی با دو سال تنفس و هشت سال اقساط اعطا 
کند. سند مالکیت هم پس از پرداخت آخرین قسط، ظرف 

حداکثر یک ماه، به مالکین تحویل داده می شود. همچنین 
اگر خانواده ای صاحب فرزند ســوم و بیشتر شود، می تواند 
از وام قرض الحســنه خرید، ســاخت یا وام ودیعه مسکن 
استفاده کند. مبلغ این وام 220 میلیون تومان است و زمان 
بازپرداخت آن 20 سال است. این وام 220 میلیونی هم وام 
قرض الحسنه است و سود آن 4 درصد اســت. اما وام 220 
میلیونی به چه کسانی تعلق می گیرد. این وام به خانوارهایی 
تعلق می گیرد که فاقد مسکن هستند و سه فرزند و یا بیشتر 
دارند. خانوارهایی که از سال ۹۹ به این سو صاحب فرزند سوم 

و بیشتر شده باشند هم می توانند این وام را دریافت کنند.
در همین زمینه یک کارشناس بازار مسکن در گفت و گو با 
"کسب و کار" گفت: بارها در رابطه با کم اثری انواع وام ها در 
رونق بازار مسکن صحبت کرده ایم. همچنان تاکید می کنیم 
این وام ها تاثیر زیادی در رونق بازار و خانه دار شــدن مردم 
ندارند. باید برنامه ای مدون برای تولید مسکن ارایه شود. باید 

سازندگان خرد از بازار مســکن خارج شوند و با تجمیع آنها 
رویکرد جدیدی در ساحت مسکن ایجاد شود. تولید در بخش 
مسکن در اختیار خرده سازان است.  بیت الله ستاریان اضافه 
کرد: ساختار اصلی اقتصاد در بخش مسکن باید عوض شود. 
انواع وامهای مسکن در بازار امتحان شده و امتحان خود را نیز 
پس داده اند. اینکه مشوق ها در قالب وام ها به مردم و به سمت 
ظرف تقاضا سرازیر شود مشکلی از بازار مسکن حل نخواهد 
کرد. باید به فکر تولید مسکن متناسب با نیاز بازار باشیم. باید 
سالانه مقدار مشخصی خانه ساخته شود تا متقاضی در بازار 
کمتر شود. به گفته این کارشناس اقتصاد مسکن، بهترین 
راهکار مهار قیمت ها در بازار مسکن این است که دولت نرخ 
تورم را کنترل کند. چرا که با این اقدام نه تنها انگیزه سودجویی 
در بازار مسکن تضعیف می شود که تقاضا برای مسکن افزایش 
داشته و باعث تحریک عرضه خواهد شد و در واقع با مهار نرخ 

تورم به صورت خودکار بازار مسکن تنظیم خواهد شد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

چانه زنی ها بر ســر حذف یا عدم حذف تخصیص ارز 
4200 تومانی همچنان ادامــه دارد. در حالی در تازه 
ترین خبرها اعلام شــده ارز دولتی حذف شده است 
اما باز هم در رابطه با ادامــه روند تخصیص ارز دولتی 
اظهارنظرهای فراوانی از سوی مسوولان دیده می شود. 
متاسفانه ارز 4200 تومانی بزرگترین رانت موجود در 
اقتصاد ایران شده است. این ارز علاوه بر ایجاد فرصت و 
امضای طلایی برای گیرندگان آن، فساد های متعددی 
نیز در مسیر توزیع ارز به دلیل ایجاد بازیگران متعدد و 

خرد در بازار توزیع ایجاد کرده است. 
سوالی که در این بین مطرح می شود چگونگی تامین 
منابع برای تخصیص این ارز در ســال آینده اســت. 

باید دید اگر تخصیــص ارز 4200 تومانی ادامه پیدا 
کند منابع آن از کجــا و چگونه تامین خواهد شــد. 
این مهم محل اختلاف نظر بســیاری از مسوولان و 
کارشناسان است. همچنین در صورت حذف این ارز 
باید مابه التفاوت آن به صــورت یارانه در قالب کارت 
اعتباری در اختیار مردم قرار داده شــود. ابهامات در 
رابطه با تامین منابع کارت هــای اعتباری نیز محل 
سوال است. گویا کمیســیون تلفیق با آب بستن به 
بودجه و ایجاد منابع موهومــی مانند افزایش قیمت 
هر بشــکه نفت به ۷0 دلار و میزان فروش نفت از 1.2 
 میلیون بشکه به 1.4 میلیون بشکه، سعی در تامین 

ناقص ارز 4200 تومانی دارد.

در همین رابطه نایب، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس گفته اســت دولت در لایحه پیشنهادی ارز 
4200 را حذف کرده بود و به جــای آن حدود 1۷8 
هزار میلیارد تومان یارانه ریالــی اختصاص داده بود 
که 66 هزار میلیارد تومــان آن برای جبران حذف ارز 
ترجیحی کالاهای اساسی و 102 هزار میلیارد نیز برای 
خرید تضمینی گندم و دارو اختصاص پیدا کرده است. 
کمیســیون تلفیق یارانه ریالی دولت را به 250 هزار 
میلیارد رساند و ۹ میلیارد دلاری که مجلس تصویب 
کرد در حقیقت در قالب همیــن 250 هزار میلیارد 
تومان خواهد بود. 66 هزار میلیــارد تومانی که برای 
جبران حذف ارز ترجیحی اختصاص داده شــده، به 

شکل کارت اعتباری خرید کالا در اختیار یارانه بگیران 
قرار خواهد گرفت.

اما با ایجاد منابع موهومی در کمیسیون تلفیق برای 
تخصیــص ارز 4200، عملا دســت دولت در ســال 
آینده بســته خواهد شــد. نتیجه آن نیز عدم تحقق 
منابع و در نتیجه اســتقراض از بانک مرکزی، چاپ 
پول و نهایتا تحمیل تورم بیشــتر به مردم اســت که 
باید بجد نمایندگان نســبت به این اقــدام موهومی 
کمیســیون تلفیــق و ایجــاد ناتــرازی در جداول 
بودجه، ورود کــرده و این رویه غلــط را اصلاح کنند 
 و در جهت اصــلاح برنامه دولت در تعامــل با دولت 

گام بردارند.

در صورت ادامه تخصیص ارز دولتی، منابع آن از کجا تامین خواهد شد؟

اختصاص  9میلیارد   دلار   ارز  دولتی  برای  کالاهای  اساسی

چرا انواع طرح های حمایتی دولتی منجر به خانه دار شدن نمی شود؟

تسهیلات زمین و مسکن برای فرزندآوری
چطور ۲۰۰ متر زمین رایگان بگیریم؟

اجازه فروش کالاهای قاچاق در انبارهای تمليکی داده نشود

۷۰ درصد هزینه های نانوایان در نرخ مصوب دیده نشده است

افزایش تقاضا برای خرید سکه و طلا

حباب سکه بزرگتر شد

ناکارآمدي قیمت هاي دستوري براي ساماندهي بازار

بستن مغازه ها براي کاهش قيمت برنج راه چاره نيست
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سقوط دوباره بيت كوين
ضررهای بیــت کوین با تشــدید جنگ بیــن روســیه و اوکرایــن افزایش 
یافــت و بــر احساســات ســرمایه گذاران تاثیــر گذاشــت. بزرگ تریــن 
ارز دیجیتال از نظــر ارزش بازار کاهــش یافت و با کاهــش ۶.۷ درصدی به 
کانــال ۳۹ هزار دلار رســید. اتریوم نیز بیــش از هفت درصد ســقوط کرد و 
 پولکادوت و ســولانا هر دو بیش از ۶ درصد در ۲۴ ســاعت گذشــته کاهش

 یافتند.
 لیندسی بل، استراتژیســت ارشــد بازار گفت: درگیری در اوکراین جهان را 
در معرض خطر قــرار می دهد زیرا بازارهــا با عدم اطمینان مواجه شــده اند 
و محیط ســرمایه گذاری بســیار چالــش برانگیــز ایجــاد کرده اند.مجموع 
ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتالــی در حال حاضــر ۱.۷۴ تریلیون دلار 
 برآورد می شــود که این رقم نســبت به روز قبــل ۴.۵۶ درصد کمتر شــده

 است.
 در حال حاضر ۴۲.۳۷ درصد کل بازار ارزهای دیجیتالی در اختیار بیت کوین 
است. بیت کوین ۱۲ سال پیش توســط گروه گمنامی از معامله گران بر بستر 
بلاک چین ایجاد شد و از سال ۲۰۰۹ معاملات اولیه آن شکل گرفت. حجم کل 
بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۸۲.۹۱ میلیارد دلار است که ۲.۹۸ 
درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر 
۱۳.۹۱ میلیارد دلار است که ۱۶.۷۷ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال است. حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۶۹.۳۵ میلیارد دلار است که 

۸۳.۶۴ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است.

معاونت علمی ریاست جمهوری اعلام کرد؛
تمركز 1500 شــركت دانش بنيــان بر اقتصاد 

ديجيتال
بیش از ۱۵۰۰ شــرکت دانش بنیان در حوزه فناوری اطلاعات، ارتباطات و 
نرم افزارهای رایانه ای در زیســت بوم نوآوری و فناوری کشــور فعالیت دارند 
که بخشی از تمرکزشان در حوزه اقتصاد دیجیتال است.  به گزارش معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری، شرکت های دانش بنیان و خلاق فعال در 
حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات، زمینه را برای توســعه اقتصاد دیجیتال 
و افزایش ســرعت دریافت خدمــات فراهم کرده اند.یکی از مشــخصه های 
تعیین کننده تحول دیجیتال، کاهش هزینه فناوری های پیشــرفته اســت. 
فناوری های بهتر و ارزان تر، باعث ایجاد جهانی با اتصالات بیشــتر می شوند. 
برای پویایی و پیشــرفت در حوزه دیجیتال، صاحبان مشاغل باید دیجیتالی 
شــوند و درباره هر عنصر از حرفه خود بازاندیشــی کنند.در حال حاضر ۱۱ 
میلیارد دســتگاه به اینترنت متصل هســتند و پیش  بینی می شود که این 
تعداد تا ســال ۲۰۳۰، به ۱ تریلیون دســتگاه افزایش یابــد. در این زمینه 
باید توجه داشــت که تأثیرگذاری فناوری هایی مانند تلفن همراه، تجزیه و 
تحلیل و … به صورت تصاعدی در حال افزایش است. شتاب افسارگسیخته 
فناوری های پیشرفته به این معنی است که صاحبان مشاغل باید برای رشد 
و ارتقا، خود را متحول کنند. این تحول باید بســیار عمیق باشد به طوری که 
بیشــترین میزان ســرمایه گذاری در آخرین فناوری هــای دیجیتال صرف 
شود.صاحبان کســب وکار در اجرای این تحول، با چالش های جدی مواجه 
هســتند. چالش های نوآوران می تواند کنکاش ها برای جســتجوی منابع و 
پیاده سازی مدل های درآمدی جدید را با مشکل مواجه کند. شرکت ها باید 
در جستجوی مدل های جدید کسب وکار باشند و به طور اساسی درباره مدل 
عملکرد خود بازاندیشی کنند. ازجمله این موارد می توان به چگونگی جذب 
و تقویت استعدادهای دیجیتال، توسعه منابع انسانی و چگونگی اندازه گیری 
موفقیت کسب وکار اشاره کرد. در نگاه اول، انقلاب دیجیتال تهدیدی اساسی 
برای صاحبان کسب وکار به حســاب می آید اما چنان چه شرکت ها، خود را با 
محیط منطبق کنند، می توانند در عصر دیجیتال شــکوفا شوند.همان گونه 
که ماشــین بخار و برق از قرن ۱۸ به بعد، تمام بخش های اقتصاد را متحول 
ساخت، کاهش هزینه فناوری هایی نظیر رباتیک، هوش مصنوعی و تجزیه و 
تحلیل داده ها، تغییرات چشــم گیری را در صنایع امروزی آغاز کرده است. با 
حمایت های مصوب معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، شرکت های 
دانش بنیان و خلاق در حوزه اقتصاد دیجیتال فعالیت می کنند و محصولاتشان 
را با هدف تســهیل فرآیندهای ســنتی، ســرعت در یافت خدمات فناورانه 
تجاری ســازی کرده اند.در حال حاضر بیش از ۱۵۰۰ شــرکت دانش بنیان 
در حوزه فناوری، اطلاعات، ارتباطات و نرم افزارهای رایانه ای در زیســت بوم 
 نوآوری و فناوری کشور فعالیت دارند که بخشی از تمرکز این کسب و کارها

، در حوزه اقتصاد دیجیتال است.

اخبار

فروش سامسونگ در روسیه متوقف شد
سامسونگ الکترونیکس اعلام کرد فروش به روسیه را به دلیل تحویلات ژئوپلیتیکی جاری معلق کرده است. سامسونگ الکترونیکس در بیانیه ای اعلام کرد ما فعالانه وضعیت جاری را برای مشخص 

کردن گام بعدی رصد می کنیم. طبق اطلاعات شرکت کانترپوینت، این شرکت با سهم ۳۰ درصدی از بازار تلفن همراه روسیه در سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۱، فروشنده شماره یک در این کشور است و 
پس از سامسونگ، شیائومی با ۲۳ درصد و اپل با ۱۳ درصد سهم قرار دارند. برندهایی مانند اپل، نایکی و ایکیا )IKEA( فروش در روسیه را متوقف کرده یا کسب و کار در این کشور را همزمان با اعمال 

شدیدترین تحریم های غربی علیه مسکو و انتقاد بین المللی از حمله روسیه به اوکراین، معلق کرده اند. تغییرات در مسیرهای حمل کالا هم عامل تاثیرگذار دیگری بوده است.

معاون پیشین وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، گفت: جامعه 
مدنی باید حساســیت خود را 
نسبت به تصویب طرح صیانت 
حفظ کند چــون تصویب آن به 
معنی خداحافظی با اینترنت در ایران است. از همین روی؛ زمانی 
که زمزمه های این طرح بیان شد دولت پیشین مخالفت خود را 
بیان کرد.امیر ناظمی با بیان اینکه ضرورتی برای تصویب طرح 
صیانت وجود ندارد، گفت: حمایت و حفاظت از حقوق کاربران 
در جهان معنای دیگری دارد و طرح هایی که در جهان با این 
هدف تدوین و اجرا شدند مانند GDPR ) طرح مقررات عمومی 
حفاظت از داده اتحادیه اروپا( هیچگونه شباهتی با طرحی که 
در ایران در حال بررسی و تصویب اســت، ندارد. عضو هیئت 
علمی مرکز تحقیقات سیاست علمی تصریح کرد: اگر شخصی 
کوچکترین آشــنایی با قوانین و مقررات داشته باشد می داند 
که این طرح به دنبال قانون مند کردن فضای مجازی نیست.
رئیس پیشین سازمان فناوری اطلاعات ایران با بیان اینکه در 
ابتدا باید از انواع داده تعریف منسجمی ارائه شود، گفت: نخست 
باید بدانیم چه داده ای به عنوان حریم شخصی حساس تلقی 
می شود؛ به عنوان مثال آیا کد ملی اشخاص حریم خصوصی 
آنهاســت یا خیر؟ قانون باید جواب این پرســش را مشخص 
کند. کد ملی، دسترســی به اطلاعاتی چون آدرس اشخاص، 
بیماری افراد )در صورت ثبت آزمایش در مرکز درمانی( و.... را 
نمایان می کند. قوانین مربوط به حقوق کاربران از جایی که ما 
تعریف می کنیم چه داده ای فردی و چه داده ای عمومی است 
آغاز می شود اما متاسفانه چنین قانونی در ایران وجود ندارد.
وی با اشاره به دشــواری تفکیک داده فردی از داده عمومی، 

گفت: برخی داده ها زمانی که به صورت تک داده هستند جزو 
حریم خصوصی قرار نمی گیرند اما از زمانی که با سایر داده ها 
پیوند می خورند خصوصی می شوند. به عنوان مثال اگر روزانه 
از یک پلتفرم مسیریاب استقاده می کنید و از نقطه ای به نقطه 
دیگر می روید اگر این مسیریاب اعلام کند که یک میلیون نفر 
از آن استفاده می کنند و نامی از اشخاص استفاده کننده مطرح 
نکند دیگر آن داده ها خصوصی تلقی نمی شود، اما اگر پیوند بزند 
و بگوید که فلان شخص با این کد ملی از این نقطه به این نقطه 
رفته، این داده و اطلاعات شخصی بوده پس پیچیدگی داده فنی 
است. این پژوهشگر ایرانی حوزه سیاست گذاری فناوری خاطر 
نشان کرد: با توجه به این موضوع؛ طرح صیانت حریم خصوصی 
افراد را محدود نمی کند اما برای آنها تعیین تکلیف می کند. وی 
با اشاره به برخی بندها قوانین فضای مجازی در دیگر کشورها، 
گفت: زمانی که شخصی از یک فروشگاه اینترنتی خرید می کند 
این پرسش مطرح است که آیا آن فروشگاه حق دارد که داده های 
فردی خریدار را در اختیار دیگر شرکت ها و پلتفرم ها قرار بدهد؟ 
یا می تواند از داده های شخصی افراد برای افزایش فروش استفاده 
کند... این موضوعات در قانون تعیین تکلیف شده اند. اگر شرکت 
فیس بوک که داده های افراد را جمع می کند آیا این اجازه را دارد 
که آنها را برای بررسی به دیگر شرکت ها بدهد؟ پس این نکته 
که از داده ها چه کسانی و با چه هدفی استفاده می کنند اهمیت 
ویژه دارد.ناظمی با بیان اینکه معنای مالکیت در حوزه آی تی 
مانند مالکیت در حوزه فیزیکی معنادار نیســت، گفت: مالک 
داده به چه معناست؟ بدون تردید این مالکیت فیزیکی نیست 
که بتوان آن را خرید و فروش کرد و یا توسعه داد. در حوزه آی 
تی این اطلاعات مستقل است به عنوان مثال شاید من بتوانم 
 این داده ها را جمع آوری کنم اما حق ندارم که از آنها استفاده 
کنــم. وی تصریــح کــرد: مالکیــت در حــوزه آی تــی 
بــه انــواع حقــوق معنی می شــود به عنــوان مثــال حق 
توســعه دادن، حــق بهره بــرداری و.... در نهایــت بــرای 

 افرادی کــه قانــون شــکنی می کننــد مجــازات تعیین
 می کند آن هــم مجازات مالی، چرا که اگــر مجازات کیفری 
در نظر گرفته شــود نوابغ این بخش دیگر در آن اکوسیستم 
فعالیت نخواهند کرد.این پژوهشگر حوزه فناوری با بیان اینکه 
نگارنده های پیش نویس طرح صیانــت در ایران اطلاعاتی در 
زمینه ها نداشــته اند و به نمونه های خارجی آن نظر نکردند، 
گفت: این طرح با حق دسترســی مردم به اطلاعات تعارض 
دارد و فعالیت پلتفرم ها را محدود می کند، این محدود کردن 
قانونی نیست و از نظرات غیرحاکمیتی استفاده نشده است.وی 
ادامه داد: این طرح با قوانین موجود نیز تعارض جدی دارد به 
عنوان مثال با تصویب این طرح مسئولیت های سازمان تنظیم 
مقررات از اختیارات این سازمان خارج می شود و از دست دادن 
این مسئولیت ها به این معناست که وزارت ارتباطات نمی تواند 
نسبت به تکالیف خود پاسخگو باشد و بسیاری از اختیارات خود 
را از دست می دهد.ناظمی با بیان اینکه این طرح ناامیدی میان 
فعالان اکوسیستم را افزایش می دهد، گفت: در چنین شرایطی 
میل به مهاجرت افزایش پیدا می کند و بــا افزایش این میل 
شرکت های نوپدید و تازه تاسیس از بین می روند، همچنین 
سرمایه اجتماعی را کاهش می دهد. مطابق با نظرسنجی ها تعداد 
قابل توجهی از مردم مخالف آن هستند و با استناد به توئیت اخیر 
معاون پژوهش های مجلس بیش از ۸۵ درصد از اصول گرایان 
نیز مخالف این طرح هستند.وی با بیان اینکه این طرح در کشور 
دوگانگی ایجاد می کند، گفت: این طرح شرکت های فعال را 
مقابل مردم قرار می دهد و در نهایت منجر به کاهش اعتماد بین 

مردم و شرکت ها می شود. همچنین افزایش مداخله دولت در 
اقتصاد را بالا می برد تجربه نشان داده است که هرگاه نقش دولت 
در اقتصاد پررنگ شود چه عواقبی دارد و دیگر نمی توانیم انتظار 
یک بازار آزاد رقابتی داشته باشیم. مطابق با این طرح دولت اجازه 
دارد اگر بخش خصوصی نتوانست محصول داخلی مناسب تولید 
کند خود وارد عمل شود.رئیس پیشین سازمان فناوری اطلاعات 
ایران با بیان اینکه این طرح محدود به پلتفرم ها نیست، افزود: 
موضوع این طرح پلتفر م ها و پیام رسان ها نیست بلکه خدمات 
پایه کاربردی و کل اینترنت را نشــانه رفته اســت. همچنین 
واگذاری امور اجرایی به شوراها اشتباه اداری است و چالش های 
 بزرگی را به همراه می آورد از جمله عدم توازن بین اختیارات

 و مســئولیت ها.وی با بیان اینکه در طــرح صیانت رویکرد 
مجوزدهی افزایش پیدا خواهد کــرد، گفت: اپراتورها در حال 
حاضر ترکیبی از نهادهای نظامی و نهادهای عمومی و غیردولتی 
هســتند ولی همچنان بخش مهمی از تنظیم گری در دولت 
انجام می شود به عنوان مثال اگر همراه اول تمایلی برای توسعه 
شبکه خود در روستاها نداشت وزارت ارتباطات ابزار آن را دارد 
که نظر آنها را تغییر بدهد. در واقع با تصویب این طرح، ابزارها 
از وزارت ارتباطات گرفته می شــود و ابزاری برای کنترل آنها 
وجود ندارد. ناظمی در پایان گفت: جامعه مدنی باید حساسیت 
خود را نسبت به تصویب این طرح حفظ کند چون تصویب این 
طرح به معنی خداحافظی با اینترنت در ایران است. از همین 
 روی؛ زمانی که زمزمه های این طرح بیان شــد دولت پیشین

 مخالفت خود را بیان کرد.

وزارت ارتباطات در طرح صيانت نمی تواند نسبت به تكاليف خود پاسخگو باشد

صیانت به معنی خداحافظی با اینترنت
News kasbokar@gmail.com

براساس قانون جدید معافیت 
مالیات بر ارزش افزوده، بخش 
از معافیت هــای مالیاتی ارزش 
افزوده حذف شــده و عوارض 
و ارزش افــزوده ۹ درصدی از 
واردات کالاهای کشاورزی و برخی کالاها شامل برنج، شکر و... 
خواهد شد. این موضوع علاوه بر اینکه ابهامات زیادی دارد و باعث 
سردرگمی فعالان این بخش شده است، هشدار کارشناسان 
مبنی بر گران تر شدن سفره مردم در شرایط تورمی را به دنبال 
داشته است.کسب و کار نیوز، مریم بابایی: براساس قانون جدید 
معافیت مالیات بر ارزش افزوده، بخش از معافیت های مالیاتی 
ارزش افزوده حذف شده و عوارض و ارزش افزوده ۹ درصدی از 
واردات کالاهای کشاورزی و برخی کالاهای دیگر اخذ خواهد 
شــد. این موضوع علاوه بر اینکه ابهامات زیادی دارد و باعث 
سردرگمی فعالان این بخش شده است، هشدار کارشناسان 
مبنی بر گران تر شدن سفره مردم در شرایط تورمی را به دنبال 
داشته است.عضو هیئت مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده های 
دامی و طیور با انتقاد از حذف معافیت مالیات بر ارزش افزوده 
و اخذ عوارض و ارزش افزوده ۹درصــدی از واردات کالاهای 
کشاورزی و.. گفت: عوارض بر سفره مردم کم درآمد جامعه به 

هیچ عنوان قابل توجیه نیست.

ناهماهنگی بین بخشــی در دولت در اجرای 
قانون

محمدمهدی نهاوندی با اشاره به ابلاغ اخیر سازمان امور مالیاتی 

در خصوص اجرایی شــدن قانون دائمی ارزش افزوده گفت: 
این موضوع از دو منظر قابل بررسی و توجه است. اولین مورد 
ناهماهنگی بین بخشی در دولت است که با وجود گذشت بیش 
از دو هفته از اجرایی شدن این قانون هنوز لیست معافیت های 
اقلام وارداتی در گمرکات اجرایی بــا ابهام مواجه بوده و بعضا 
شرکت های واردکننده کالا برای ترخیص اقلام معاف از ارزش 
افزوده هم با مشــکل مواجه هســتند که قطعا شایسته نظام 
اجرایی کشور نیست و باید سریعا رفع ابهام شود تا اخلالی در 
روند تامین این اقلام که عموما هم اقلام اساســی است، ایجاد 
نکند.عضو هیئــت مدیره اتحادیه واردکننــدگان نهاده های 
دامی و طیور افزود: محور دوم هم تعارض اجرای این قانون با 
شــعارهای دولت مردمی در زمینه حمایت از معیشت و سبد 
غذایی دهک های پایین در اندی جامعه هست. در حال حاضر 
همه اقلام غذایی در بازارهای جهانی شــاهد رکورد بالاترین 
قیمت در ۱۰ سال گذشته هستند. یعنی قیمت های جهانی 
از رشد چشم گیری برخوردار است، از طرف دیگر و به تبع آن 
قیمت  های داخلی اقلام غذایی هم افزایش شدیدی داشته است.

این فعال اقتصادی ادامه داد: به عنوان نمونه قیمت برنج تولید 
داخلی در مقایسه با دو ســال گذشته رشد چند صد درصدی 
داشته است؛ اما همیشــه برنج یا گوشت و حبوبات وارداتی به 
دلیل قیمت های پایین تر نسبت به تولید داخلی هم باعث تنظیم 

بازار تولیدات داخلی مثل گوشت و مرغ و برنج و حبوبات بوده 
 و هم امکان مصرف این اقلام برای دهک  های پایین درآمدی

 را فراهم کرده است.

وضع عوارض۹ درصدی بر سفره مردم کم درآمد 
قابل توجیه نیست

عضو هیئت مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده های دامی و طیور 
د افزود: اما افزایش ۹ درصدی عوارض واردات بر این اقلام یعنی 
دولت محترم از همان سفره کوچک و محدود شده دهک های 

پایین هم برای خود درآمد ۹ درصدی در نظر گرفته است. خوب 
وقتی انواع قــرارگاه ها و مانورها و نظارت ها بــرای تنظیم بازار 
کالاهای اساسی انجام می شود و دولت خود اقدام به اخذ عوارض ۹ 
درصدی از محل واردات این اقلام می کند، سوال پیش می آید که 
چرا؟نهاوندی در پایان گفت: در کنار انواع مالیات هایی که دولت 
بر تورم و کاهش ارزش پول ملی وضع کرده است؛ مثل مالیات بر 
خانه و ماشین و … این عوارض بر سفره مردم کم درآمد جامعه 
به هیچ عنوان قابل توجیه نیست آن هم از طرف دولتی که وعده 

امنیت غذایی و حفاظت از معیشت و رفاه مردم داده بود .

آیین رونمایی از فیلم مســتند همــکار پرتلاش 
مدیریت نت مکانیک )پرویز شهریاری( با حضور 
این پولادمرد پیشکسوت، مهرداد تولائیان معاون 
بهره برداری، محمد رضا یــزدان پناه مدیر برنامه 
ریزی و نظارت بر نگهداری و تعمیرات نت مکانیک 
و جمعی از مدیران حوزه بهره برداری و مسئولین 
ذوب آهن اصفهان دوشنبه نهم  اسفندماه در تالار 
آهن برگزار شد. مهرداد تولائیان معاون بهره برداری 
ذوب آهن اصفهان در این آیین ضمن تبریک عید 
مبعث به همکاران ذوب آهنی گفت: روزهای پایانی 
سال ۱۴۰۰ را سپری می کنیم، سالی که همه ما 
شرایط کاری سختی را در کارخانه تجربه کردیم. 
از روز اول فروردین ماه تا اواخر شهریورماه به شدت 
مشکل  کمبود آب داشتیم و در کنار آن برای تامین 
برق هم دچار مشکل بودیم و در فصل زمستان هم 
چالش گاز به عنوان یک گلوگاه دیگر مطرح شد. وی 
در ادامه به تامین مواد اولیه پرداخت و اظهار داشت: 
تامین مواد اولیه چند سالی است که به عنوان یک 
محدودیت تاثیر گذار بر تولید ذوب آهن اصفهان 
مطرح است و امسال در این بخش شرایط سخت 
تری را نسبت به گذشته تجربه کردیم. امسال در 
کنار تامین ســنگ آهن برای تامین زغال داخلی 
هم به شرایط بحرانی رسیدیم اما جای خوشحالی 
دارد که شرایط تولید خوبی را داریم. بهترین رکورد 
کوره بلندهای ذوب آهن در سال ۹۳ با دو میلیون و 
هفتصد و سه هزار تن ثبت شد و من نوید می دهم 
که امسال از این رکورد عبور می کنیم. معاون بهره 
برداری ذوب آهن اصفهان خاطر نشان کرد: حاصل 
حدود یک سال تلاش و کوشش کارکنان در بخش 
های مختلف کارخانه در همین روزهای پایانی سال 

نهفته است تا امسال بتوانیم انشاا... یک رکورد خوب 
را ثبت کنیم. تولائیان گفت: ذوب آهن اصفهان با 
وجود چالش ها و محدودیت های فراوان که بخشی 
از آن ها را عنوان کردم، با پشتکار و تلاش عزیزانی 
مانند آقای پرویز شهریاری توانست از دل این سختی 
ها، روزهای پر امیدی را بسازد، ایشان واقعاً سمبل 
خستگی ناپذیری در ذوب آهن اصفهان هستند. 
فرهنگی در این کارخانه جاری است که نشان می 
دهد، در روزهای سخت، کارهای غیرممکن، شدنی 
است و این عزم و جدیت سبب شده است ذوب آهن 
در جایگاه امروز قرار بگیرد. وی از مدیریت های نت 
مکانیک و روابط عمومی که در ساخت فیلم مستند 
کارنامه کاری پرویز شــهریاری تلاش بی وقفه ای 
داشتند تشــکر و قدردانی کرد و اظهار امیدواری 
نمود چنین روندی برای مستندسازی همت پولاد 
مردان شرکت جهت نســل آینده همچنان ادامه 
داشته باشد. محمدرضا یزدان پناه مدیر برنامه ریزی 
و نظارت بر نگهداری و تعمیرات کارخانه نیز گفت: 
همکار پرتلاش مان آقای پرویز شهریاری ۲۰۰ نفر را 
در ذوب آهن اصفهان آموزش داده و تربیت کردند و 
همیشه می گویند هر چه را در حین کار در کارخانه 
فرا گرفتم، همواره آمــوزش دادم. وی افزود: پرویز 
شهریاری مرد روزهای سخت و کارهای پر ریسک 
ذوب آهن اصفهان بوده و هستند وانشاا... هفتادمین 
سال تولد ایشان و چهل و هشتمین سال فعالیت 
شان را در اردیبهشت ماه جشن می گیریم. ایشان 
با تمام وجود چند شیفت در کارخانه تلاش کردند 
و پنج مرتبه به عنوان کارگر نمونه در سطح استان 
انتخاب شــدند و همچنین در ۴۳ پروژه و رکورد 
تعمیراتی از جمله؛ تعویض بالک های فولادسازی، 

تعویض مخروطی های ســه کنورتور برای اولین 
بار در کشور، بالانســی های جرثقیل ۱۶، اسکلت 
فلزی طرح توسعه کنورتور، بازسازی اسکلت فلزی 
کارگاه سرباره فولادسازی، تعویض سیستم های 
بارگیری کوره بلند، تعویض شــوت کوره دو و سه 
و ... نقش داشتند که همه این موفقیت ها به مدد 
پشتکار ایشان و سایر همکاران به ثمر نشسته است.  
مدیر برنامه ریزی و نظارت بر نگهداری و تعمیرات 
کارخانه تصریح کرد: تعدادی از همکاران پر تلاش 
ما، در کارگاه های تعمیر تجهیزات عنوان می کنند، 
می خواهیم مانند پرویز شهریاری باشیم و در مسیر 
ایشان گام بگذاریم. برای سخت کوشان این کارگاه 
کار نشد وجود ندارد و تا کاری را به پایان نرسانند به 
خانه برنمی گردند لذا این رویکردها نشان می دهد 
فرهنگ ســازی خوبی در ذوب آهن اصفهان شده 
است.شایان ذکر است در این آیین با اهدا لوح تقدیر 
و هدایایی از همکار پرتلاش مدیریت نت مکانیک 

)پرویز شهریاری( تجلیل شــد. پرویز شهریاری 
اول آبان ماه ۱۳۵۳ به استخدام ذوب آهن درآمد و 
۴۷ سال است که به صورت مستمر در این مجتمع 
عظیم صنعتی فعالیت می کند. وی ابتدا به مدت 
۵ سال در کوره بلند شماره ۲ فعالیت نمود و بعد از 
آن به کارگاه تعمیر تجهیزات در کارگاه ۵۱ منتقل 
شد تا در تعمیرات و پروژه های مهم شرکت با انجام 
کارهای سخت و طاقت فرسا، گره گشای خط تولید 
باشد. کارهایی که به گفته بسیاری از ذوب آهنی ها، 
کسی حاضر به انجام آن نمی شد و بسیار سخت و 

حتی پرخطر بود .
شهریاری راز موفقیت و تحمل فشار کار را در علاقه 
بسیار به شغل و خدمت به نظام جمهوری اسلامی 
می داند و می گوید: همانطور که سردار سلیمانی 
مرد میدان دفاع بود، ما هم باید مرد میدان صنعت 
باشیم و بدانیم کار و تلاش برای نظام و میهن اهمیت 

ویژه ای دارد.

ششمین نمایشگاه بین المللی اختصاصی جمهوری 
اسلامی ایران در شهر دوشنبه پایتخت تاجیکستان، 
شنبه ۷ اسفند ماه با حضور محمد تقی صابری سفیر 
کشورمان در تاجیکستان و جمشید جمعه خان زاده 

وزیر صنعت این کشور گشایش یافت.
ذوب آهن اصفهان در این نمایشــگاه که تا روز سه 
شــنبه ۱۰ اســفند ماه مطابق با ۲۴ الی ۲۷ فوریه 
۲۰۲۲در محــل کاخ بربد در حال برگزاری اســت 
با برپایی غرفه و نمایش محصــولات تولیدی خود 

حضوری فعال دارد. 
در روز آغازین این نمایشــگاه، محمد تقی صابری 
ســفیر جمهوری اســلامی ایران در تاجیکستان، 
جمشــید جمعه خان وزیر صنعت تاجیکســتان و 
یعقوبعلی نظری استاندار خراسان رضوی با حضور 
در غرفه ذوب آهن اصفهان با دستاوردهای تولیدی 
و محصولات صادراتی ذوب آهن اصفهان آشنا شدند.

جمشید جمعه خان زاده وزیر صنعت تاجیکستان 

در بازدید از غرفه ذوب آهن اصفهان ضمن آشنایی 
با نمونه محصولات فولادی ذوب آهن اصفهان گفت: 
تولیدات صادراتی ذوب آهن اصفهان از دیرباز برای 
کشــور ما از اهمیت خاصی برخوردار بوده و من از 
تمام ســازمان ها، مقامات و متخصصان کشورمان 
درخواست و دعوت کرده ام که طی روزهای برگزاری 
نمایشگاه از موفقیت ها و تجربیات فوق العاده ذوب 

آهن اصفهان بازدید و استفاده نمایند.
استاندار خراسان رضوی نیز در این بازدید با اشاره به 
روابط اقتصادی ۳۰ ساله ایران و تاجیکستان گفت: 
در این نمایشــگاه، ذوب آهن اصفهان و ۸۰ شرکت 

بزرگ ایرانی از ۹ استان کشور حضور دارند.
وی ذوب آهــن اصفهــان را در زمینــه تولیــد و 
صادرات محصــولات فــولادی، شــرکتی موفق 
معرفی کــرد و درخواســت نمود که این شــرکت 
 از ظرفیــت هــا و بــازار موجــود اســتفاده های

 لازم را داشته باشد.

عضو هيئت مديره اتحاديه واردكنندگان نهاده های دامی و طيور با اشاره به اخذ عوارض و ارزش افزوده 9 درصدی از واردات برخی كالا:

وضع عوارض بر سفره کم درآمدها
ليست معافيت های اقلام وارداتی در گمركات با ابهام مواجه است

تجلیل از فولاد مردی در آن سوی مرزهای ترس و خستگی حضور فعال ذوب آهن اصفهان در ششمین نمایشگاه 
اختصاصی جمهوری اسلامی ایران در تاجیکستان
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